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srdeènì Vás zdravím u dalšího vydání našeho 
Sucholazeckého zpravodaje, který se opìt 
ohlíží za dìním v naší obci za poslední období. 
Máme pøed sebou jaro a já doufám, že bude 
plné slunce, kvìtù a dobré nálady, protože to 
vše už jistì všichni potøebujeme po dlouhé 
zimì, která definitivnì øekla své poslední 
slovo v tomto týdnu.

Vážení spoluobèané,

Pro obec Suché  Lazce zpracovalo webdesign studio Pro obec Suché  Lazce zpracovalo webdesign studio 

S prvními jarními dny se v obci rozjedou naplno 
i práce na veøejné zeleni, èistotì obce a samo-
zøejmì již tolikrát zmiòované a toliko potøebné 
investici do našich chodníkù podél ulice Pøero-
vecká, která je nutnou souèástí toho, abychom 
docílili opravy i naší hlavní cesty III/4663, 
která po realizaci splaškové kanalizace došla 
své životnosti a její oprava je bezesporu velmi 
nutná. Finanèní prostøedky na opravu chodníkù 
schválilo zastupitelstvo mìsta Opavy dne 20. 
bøezna a pøedpokládaná cena opravy chodníkù 

je 9 mil. Kè. Prozatím nelze pøesnì øíci, kdy 
zaènou výkopové práce, ale pokud mohu 
odhadovat, mohlo by to být nìkdy na rozmezí 
mìsícù kvìten a èerven. Vìøím, že vše se 
zvládne v letních mìsících a následnì bude moci 
Správa silnic Moravskoslezského kraje zaèít 
opravu silnice, jelikož podmínkou pro opravu 
živièného povrchu cesty byla realizace nových 
obrub podél hlavní cesty ulice Pøerovecká. 
Celková cena investice opravy chodníkù 
a živièného povrchu ulice Pøerovecká si vyžádá 
desítky milionù korun, a proto si držme pìsti, 
a� vše dobøe dopadne a pøedevším, a� výsledek 
celé akce je zkvalitnìní prùjezdu naší obcí, 
zklidnìní veøejné dopravy, a nejen té veøejné. 
Nové chodníky pøispìjí ke komfortnímu 
využívaní komunikace pro pohyb pìších v obci. 
O všech postupech Vás samozøejmì opìt 
budeme informovat nejen ve zpravodaji, ale také 
ve veøejném rozhlase èi na webových stránkách 
obce. Vážení spoluobèané, další informace, 
kterou bych rád sdìlil ve svém úvodníku, se 
týká napojování na splaškovou kanalizaci, 
která v souèasnosti již nabírá na intenzitì a jsem 
velmi rád, že již využíváte možnosti napojení 
ve èistièky odpadních vod zkušebním provozu. 

starosta
Mgr. Petr Oriešèík

Mladí hasièi navštívili výjezdové centrum v Ostravì.
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V této souvislosti Vás opìtovnì prosím, abyste 
pøi pøipojování svých nemovitostí skuteènì dbali 
na instrukce a daná pravidla, která jsme zveøej-
òovali na webových stránkách obce. Viz str. 10. 
Vypíchnu tu nejdùležitìjší informaci, a to že 
pøedtím, než provedete pøepojení svých splaš-
kových vod do kanalizace, celou akci musíte mít 
prokonzultovánu s projektantem, který Vám 
pøesnì sdìlí jasný postup pøi výkopu i napojení 
kanalizaèní trubky. Velmi Vás prosím, ne-
realizujte napojení bez této konzultace. Opravdu 
Vám to ušetøí mnohé komplikace v budoucnu. 
Pro názornost, sdìlím problémy, se kterými se 
setkáváme pøi konzultacích s panem projek-
tantem. Nelze napojit Vaši nemovitost na 
splaškovou kanalizaci jenom tím zpùsobem, 
že vaši žumpu pøepojíte do šachty splaškové 
kanalizace. Takový postup je špatný a nebude 
ze strany úøadù povolen. Dále pak se stále 
setkáváme s tím, že se obèané snaží napojovat 
na splaškovou kanalizaci deš�ovou vodu. 
Opìtovnì upozoròujeme, že takový postup není 
správný a ze strany budoucího provozovatele 
èistièky odpadních vod budou provádìny 
kontroly. V pøípadì prokázání napojení 
deš�ových vod do splaškové kanalizace, hrozí 
pokuta až do výše 50.000 Kè. Prosím toto 
upozornìní berte se vší vážností! Kontakt na 
pana projektanta Horáka, který pro naší obec 
zajiš�uje vyøízení územního rozhodnutí pro 
napojení do splaškové kanalizace, je 723 629 
925. Pro pøehled o financování obce v minulém 
roce Vám, milí spoluobèané, jako již tradiènì 
pøedkládáme celkový souhrn financování obce. 
Minulý rok byl co do investic opravdu rekordní 
a jsem rád, že se vše podaøilo ufinancovat. Pro 
pøehlednost se mùžete podívat i na pøedešlé 
roky, kolik jsme v jednotlivých letech na daných 
položkách utratili finanèních prostøedkù a stále 
máte možnost sledovat i mìsíèní pohyby 
v rámci rozpoètu na našich webových stránkách 
obce. Závìr svého úvodního slova vždy 
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využívám pro podìkování všem tìm, kteøí se 
podílí na spoleèenském i kulturním dìní v obci, 
a proto mi dovolte velmi podìkovat našim 
složkám a to pøedevším sboru dobrovolných 
hasièù za uspoøádání jejich plesu. Již tradiènì 
také patøí podìkování všem, kteøí se podíleli na 
organizaci pochování basy s dopoledním i od-
poledním vodìním medvìda po obci. Dìkuji 
taktéž všem, kteøí pøidali ruku k dílu a pomohli s 
organizací zabijaèkových hodù, které probìhly 
v únoru a na podzim se mùžete tìšit na další. 
Velmi dìkuji všem organizátorkám prvního 
dìtského bazárku v Suchých Lazcích a také 
všem rodinám, které po skonèení bazárku 
nechaly obleèení a hraèky pro potøeby jiným 
dìtem. Vše, co jsme v rámci bazárku nashro-
máždili, bylo následnì darováno do Dolního 
Benešova pro Klokánka a taktéž pro Charitu 
Opava. Celkovì bylo darováno šestnáct tašek 
obleèení a hraèek a za to velmi pìknì dìkuji! 
Podìkování taktéž patøí Davidu Závìšickému, 
který pøipravil další model jedné z našich 
dominant obce a to tentokrát té nejstarší, kap-
lièky sv. Jana Nepomuckého, který si mùžete 
zakoupit na naší poštì PARTNER. Je to velmi 
povedený model a po hasièárnì, kapli a škole 
máme další možnost si do své sbírky poøídit 
model kaplièky sv. Jana Nepomuckého. 
Milí spoluobèané, pøeji Vám krásné prožití 
velmi pìkného období jara, které je pro mne tím 
nejoblíbenìjším a pokud je tomu tak i u Vás, tak 
naèerpejte mnoho energie na zbytek roku a u 
dalšího vydání Sucholazeckého zpravodaje na 
shledanou. Starosta Mgr. Petr Oriešèík

Komentáø k závìreènému úètu S. Lazce 2022
Vážení, jako každý rok Vám pøedkládáme 
rozpoètovou rozvahu mìstské èásti Suché 
Lazce, tentokráte za rok 2022. Nejsou uvedeny 
kompletnì všechny výdajové položky, ale 
základní výdajová struktura se zde objevuje. 
A jako vždy i srovnání s roky pøedešlými. 
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Rozpoèet MÈ Suché Lazce 2019 2020 2021 2022
Pøíjmy (sdílená daò) 5.599.000 Kè 6.345.000 Kè 6.504.000 Kè  6.374.000 Kè
Rezerva z pøedešlého roku 778.000 Kè 757.000 Kè  2.782.223 Kè   6.387.215 Kè
Dotace na obecnì prospìšné práce 0 Kè 0 Kè 0 Kè 0 Kè
Ostatní získané dotace 0 Kè 0 Kè 0 Kè 0 Kè
Dotace SMO - investice 0 Kè 0 Kè 353.060.385 Kè(*1) 790.000 Kè(*2)
Celkem rozpoèet 6.377.000 Kè 7.102.000 Kè 9.286.223 Kè 13.551.215 Kè
(*1) - Není souèástí rozpoètu MÈ. Dotace 163.546.031 Kè ze Státního fondu živ. prostøedí.
(*2) - Je souèástí rozpoètu MÈ – výjimka Strabag – oprava živièného kryty místních komunikací.
Vlastní pøíjmy rozpoètu S. Lazce  2019 2020 2021 2022
Poplatek ze psù 35.300 Kè 37.124 Kè 40.049 Kè 30.792 Kè
Pronájem doktor+energie, služby 14.932 Kè 15.648 Kè 16.467 Kè 300+4.086 Kè
Pronájem kulturní zaøízení za rok 8.172 Kè 12.545 Kè 10.533 Kè 16.570 Kè
Prodej majetku (dlaždice) 7.900 Kè 9.900 Kè 160 Kè 0 Kè
Prodej knih a kopírování - Kè 25.760 Kè 4.368 Kè 37.290+3.551 Kè
Pøíjmy z pronájmu pozemkù - Kè 12.287,16 Kè 11.729,51 Kè 12.709,23 Kè
Prodej zásobníkù na vodu - Kè 77.000 Kè 17.760 Kè 0 Kè
Pøíjmy z provozu È. p. PARTNER 175.852 Kè 175.595 Kè 183.212,04 Kè 191.188,89 Kè
Celkem pøíjmy (vlastní) za rok 233.948 Kè 365.859,16 Kè 284.278,55 Kè 296.487,12 Kè
Dotace složky Suché Lazce 2019 2020 2021 2022
TJ Suché Lazce 200.000 Kè(*3) 0 Kè 0 Kè 150.000 Kè(*3)
SDH Suché Lazce 75.000 Kè(*3) 75.000 Kè(*3) 70.000 Kè(*3) 50.000 Kè(*3)
AVZO TSÈ ÈR  33.500 Kè(*3) 43.500 Kè(*3) 34.500 Kè(*3) 49.500 Kè(*4)
Støelecký klub polní kuše  45.000 Kè(*3) 40.000 Kè(*3) 30.000 Kè(*3) 30.000 Kè(*3)
M.S. Hoš�ata 31.000 Kè(*3) 30.000 Kè(*3) 30.000 Kè(*3) 35.000 Kè(*3)
Klub dùchodcù 30.000 Kè(*3) 30.000 Kè(*3) 30.000 Kè(*3) 30.000 Kè(*3)
Celkem dotace 414.500 Kè 218.500 Kè 194.500 Kè 439.500 Kè
(*3) - Vyèerpáno v plné výši. (*4) - 20.000 Kè pøevedeno do roku 2023. Pøístøešek – 230.000 Kè.
Energetické výdaje na obec. budovách 2019 2020 2021 2022
Kulturní dùm 6.961 Kè 13.195,33 Kè 8.825,11 Kè 17.619,49 Kè
Obecní úøad+Moštárna 41.027 Kè 30.603,44 Kè 30.218,83 Kè 108.637,84 Kè
Hasièská zbrojnice 16.001 Kè 14.086,25 Kè 36.166,56 Kè 13.905,40 Kè
Celkem za elektrickou energii 63.989 Kè 57.885,02 Kè 75.210,50 Kè 140.162,73 Kè
Kulturní zaøízení 27.214 Kè 19.209,21 Kè 27.110,40 Kè 70.523 Kè
Obecní úøad+Moštárna 28.381 Kè 24.148,02 Kè 26.019,05 Kè 65.093 Kè
Hasièská zbrojnice - Kè - Kè - Kè  - Kè
Celkem za plyn 55.595 Kè 43.357,23 Kè 53.129,45 Kè 135.616 Kè
Kulturní zaøízení 1.955 Kè 1.320,14 Kè 763,29 Kè 2.315,16 Kè
Obecní høištì 20.370 Kè 5.519,42 Kè 4.835 Kè 10.602,58 Kè
Obecní úøad+Moštárna 4.025 Kè 1.996,70 Kè 2.093,06 Kè 12.460,60 Kè
Hasièská zbrojnice+kašna 585 Kè+6.396 Kè 182+7.451 Kè 191+9.574 Kè 2.421,42 Kè
Celkem za vodu 33.371 Kè 16.470,43Kè 17.457,23 Kè 27.799,76 Kè
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Objednávka na geodetická zamìøení vozovky 
a chodníkù podél ulice Pøerovecká - 54.600 Kè.
Objednávka tisk knihy Historie kaplí v Suchých 
Lazcích - 188.914 Kè.
Objednávka monitoringu deš�ové kanalizace 
Sedlická, Jièínská. Na Pískovnì - 71.555 Kè.
Objednávka garážových vrat pro hasièskou 
zbrojnici - 106.238 Kè.
Objednávka výmìny obrub a opravy vjezdù na 
ulici Støední - 63.404 Kè.
Objednávka pøípravných a dokonèovacích prací 
na ulici Na Pískovnì, U Kašny, Ke Strážnici 
a Návrší - 218.284 Kè.
Objednávka poškozené krytiny na budovì 
Obecního Úøadu - 22.898 Kè.
Smlouva o modernizaci rozhlasového zaøízení
- 255.295,12 Kè.
Smlouva – Oprava živièného povrchu místních 
komunikací - 5.401.524,10 Kè.
Smlouva – Oprava deš�ové kanalizace na ulici 
Jièínská - 632.181 Kè.
Smlouva – Oprava chodníkù, vjezdù a obrub 
na ulici Na Pískovnì, Ke Strážnici a U Kašny 
- 631.000 Kè.
Smlouva – na zhotovení projektové dokumen-
tace pro ZŠ a MŠ Suché Lazce - 191.785 Kè.

Ostatní výdaje Mìstská èást Suché Lazce.
Pohonné hmoty:
Celkem 2019 - 46.766 Kè. Celkem 2020 - 43. 
223 Kè. Celkem 2021 - 51.978 Kè. Celkem 
2022 - 71.760 Kè. 
Zpracování zeleného odpadu:
Celkem náklad 2019 - 51.410 Kè. Celkem 
náklad 2020 - 56.647 Kè. Celkem náklad 2021- 
53.215 Kè. Celkem náklad 2022 - 49.014 Kè.
Tisk zpravodaje:
Celkem náklady 2019 - 41.883 Kè. Celkem 
náklady 2020 - 35.916 Kè. Celkem nákl- 2021 - 
59.202 Kè. Celkem náklady 2022 - 43.688 Kè. 
Opravy a údržba obec. traktoru a sekaèek:
Celkem náklady 2019 - cca 57.000 Kè. Celkem 
náklady 2020 - cca 6.583 Kè. Celkem náklady 
2021 - cca 33.652 Kè. Celkem náklady 2022 - 
cca 42.004 Kè.
Opravy a údržba obce:
Celkem náklady 2021 - cca 197.098 Kè.
Celkem náklady 2022 - cca 264.638 Kè.
Stravenky pro zamìstnance OÚ MÈ S. Lazce
Stravenky 2019 - 47.250 Kè. Stravenky 2020 -  
47.040 Kè. Stravenky 2021 - 43.130 Kè.
Stravenky 2022 - 43.130 Kè.
Náklady na akce poøádané obcí 2021 - 254.122 
Kè. Náklady na akce poøádané obcí 2022 - 
393.709 Kè.
Obèerstvení 2022 - 117.539 Kè.
Atrakce 2022 - 264.744 Kè.
Dary 2022 - 11.426 Kè.
Požární ochrana dobr. èást 2022 - 60.672 Kè.
Oprava kaplièky sv. Jana 2022 - 17.0867 Kè.
Sucholazecký betlém 2022 - 30.418 Kè.
Jiné výdaje v roce 2020 MÈ Suché Lazce: 
Bezplatná právní poradna - 9.075 Kè.
Nájem místností a energie v Hostinci U Baly 
pro ZŠ Suché Lazce - 58.328 Kè.
Objednávka zakreslení domovních pøípojek 
- 151.000 Kè.
Objednávka posouzení technického stavu 
zázemí fotbalového klubu - 8.470 Kè.

Rekapitulace událostí v naší obci

redakce
David Závìšický

Rekapitulace událostí v naší obci od posledního 
vydání Sucholazeckého zpravodaje. 
Ve støedu 23.11. se po 11. hodinì dopoledne 
sešlo 7 dobrovolníkù v Zahradním centru 
Komárov, aby spoleènì pokáceli a následnì 
naložili vánoèní stromek pro Suché Lazce. 
Strom byl pøevezen traktorem pana V. Skuplíka 
do parku U kašny, kde ho spoleènými silami 
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postavili. Pøíprava stromu zabrala necelou 
hodinu.

Dne 25.11.2022 se po 17. hodinì konala v klu-
bovnì støelnice na Strážnici výroèní èlenská 
schùze AVZO, které se zúèastnilo 23 èlenù 
z celkových 34. Na schùzi se projednávalo: 
1. Schválení dalších správcù støelnice vèetnì 
pøípadného odvolání stávajících, 2. Zpráva o 
èinnosti za uplynulá období a zejména rok 2022, 
3. Zpráva o hospodaøení v roce 2022, 4. Plán 
èinnosti na rok 2023 - rozpis garantù na jedno-
tlivé akce, 5. Volba èlenù kontrolní komise a 
náhradníkù, 6. Diskuze. Po diskuzi následovalo 
malé obèerstvení a volná zábava. Více na str. 30
V sobotu 26. listopadu po 17. hodinì uspoøádal 
obecní úøad ve spolupráci s dobrovolníky 
slavnostní rozsvícení vánoèního stromeèku. 
Nìkolik desítek lidí s dìtmi se spoleènì sešlo, 
aby si vyslechli vystoupení dìti ze ZŠ a MŠ 
Suché Lazce a podívali se na nazdobený 
vánoèní strom. Hosty pøivítal starosta, který 
podìkoval dobrovolníkùm za doplnìní sucho-
lazeckého betléma a za vánoèní výzdobu centra 
obce. Po rozsvícení stromku následovala volná 
zábava doprovázená prodejem punèe a svaøe-
ného vína. Všichni se dobøe bavili.
Ve støedu 30.11. probìhlo další setkání kroni-
káøù, v zasedací místnosti obecního domu ve 
Štítinì. Prostor k setkání zajiš�uje starosta 
Štítiny Ing. Radek Malohlava. Setkání zahájil 

pan Tomáš Sáòka referátem o vícejmenosti, 
daních v minulosti, kvadském náøeèí apod. Pan 
Robert Winkler nás seznámil s pùvodem 
hranièního køíže ve Velkohoštickém a Malohoš-
tickém katastru. Na setkání, kde nechybìli Petr 
Stoniš, Jan Fryèka a David Závìšický, zaznìly 
zajímavé diskuze a informace o historii Dolního 
Slezska.

Ve ètvrtek 1. prosince dopoledne, byla do naší 
obce zpìt dovezena socha sv. Jana Nepomuc-
kého z restaurátorské dílny Re-Art v Hradci nad 
Moravicí. Na soše probíhal od 16. èervna 
prùzkum pùvodních barev, následnì probìhlo 
3D skenování a zrestaurování pùvodních barev. 
Socha byla ošetøena a zafixována. Po pøivezení 
sv. Jana Nepomuckého do Suchých Lazcù k 
novì opravené kaplièce byla socha nainstalova-
ná zpìt na své místo. Odpoledne po 17. hodinì 
se konala pøed nasvícenou kaplièkou krátká 
kulturní akce, kde nìkolik desítek obèanù 
pøivítalo sochu sv. Jana. Hosty pøivítal starosta 
Mgr. Petr Oriešèík, který podìkoval všem, kteøí 
se na opravì kaplièky podíleli. Krátce promluvil 
také kronikáø D. Závìšický, který popsal proces 
úprav na kaplièce, pøiblížil historii vzniku 
kaplièky a podìkoval všem dobrovolníkùm, 
kteøí se zapojili do oprav. Památkáø Dalibor 
Halátek následnì pøiblížil hostùm dílèí úpravy 
na kaplièce i soše a vysvìtlil její historický 
význam. Závìreèné slovo patøilo faráøi komá-

duben 2023
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rovské farnosti P. Adamu Ma³kovi. Pro hosty 
pøipravilo vedení obce obèerstvení formou 
teplého èaje a svaøáku. Do budoucna èeká 
kaplièku ještì nìkolik menších úprav na møíži, 
fasádì a navrácení rozpracovaných sloupù. 
Aktuálnì probíhají také kroky k zajištìní 
financování obnovy a zafixování unikátních 
barokních fresek uvnitø kaple. Viz restaurátorský 
prùzkum v minulosti. Instalaci sochy ve ètvrtek 
natáèela také TV Polar - studio Ostrava.
Zajímavost: Chybìjící schrána. V zadní èásti 
sochy byla v minulosti schrána, která se bohužel 
nedochovala. Zùstala po ní v soše pouze 
prohlubeò se dvìma ocelovými úchyty. Obsah 
samotné schrány tak již zùstane na vìky 
záhadou.

V sobotu 3.12. uspoøádal v tìlocviènì Základní 
školy v Komárovì místní støelecký klub pol-
ních kuší poslední závod roku 2022, tradièní 
mikulášskou nadílku. Za doprovodu vánoèních 
koled a písnièek se Sabina Kubesová prostøílela 
mezi ženami na tøetí místo. Oldøich Kubesa 
se ze zaèátku závodu potýkal s technickými 
problémy na zbrani, které bìhem závodu již 
nedokázal dohnat a celkovì se umístil na 
5. místì v kategorii seniorù. Po oficiální èásti 
závodu probìhl doplòkový závod o speciální 
mikulášské ceny, který probíhal napøíè všemi 
kategoriemi. První místo obsadil Lukáš Baborák 
(SKŠZ Plumlov, kat. junioøi), druhé místo si 
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vystøílel nováèek mezi støelci Miloslav Vajnar 
(Savana KKK, kat. muži) a na tøetím místì se 
umístil Jiøí Sukup. (TJ Jiskra Otrokovice, kat. 
junioøi) Zdroj: Sabina Kubesová. Více na str. 22 
Dne 7. prosince pøipravil Klub rodièù návštìvu 
Mikulášské družiny v naší škole a školce. Více 
na stranì 24.
Dne 9. prosince, v 16:00 hodin se konalo on-
line formou (v aplikaci ZOOM) 2. zasedání 
ZMÈ  Suché Lazce. Na programu bylo mimo 
jiné: bod 4. Schválení dodatku è. 1. ke smlouvì 
o opravì místních komunikací v Suchých 
Lazcích. bod 5. Rùzné

Ve stejný den, v pátek odpoledne po 17. hodinì 
se konala v kulturním domì valná hromada 
èlenù SDH Suché Lazce. Jednalo se o první 
veøejnou akci v kulturním domì od rekonstrukce 
školní budovy. Valnou hromadu zahájil tradiènì 
starosta sboru, bratr Ing. Petr Žùrek. Pøivítal 
pøibližnì 32 èlenù a hosta, starostu obce, pana 
Mgr. Petra Oriešèíka. Na schùzi probìhlo 
zhodnocení èinnosti v letošním roce, byly 
stanoveny cíle do dalšího období. Za svoji práci 
pøevzalo nìkolik èlenù ocenìní a podìkování. 
Sbor, èítající v roce 2022 celkem 147 èlenù, 
mimo jiné stanovil novou výši èlenských 
pøíspìvkù na rok 2023 ze 150 Kè na 250 Kè pro 
dìti a 300 Kè dospìlé èl. Po schùzi následovalo 
obèerstvení a volná zábava. Více na stranì 42.
V sobotu 10.12. se po 9. hodinì dopoledne 
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lepené obálce na obecní úøad Suché Lazce.
Dne 20. prosince se sešlo devìt dobrovolníkù 
v kapli Andìlù strážných, aby kapli vánoènì 
vyzdobili. Byl usazen vánoèní strom a postaven 
tradièní døevìný betlém.
Mezi svátky byla zmìna provozní doby pošty 
PARTNER Suché Lazce. Zmìna platila od 
støedy 28.12.2022 do pátku 30.12.2022. V tyto 
dny byla pošta otevøena pouze v dopoledních 
hodinách. Odpoledne bylo zavøeno.

Od zaèátku øíjna až do konce listopadu provedl 
kronikáø Suchých Lazcù David Závìšický digi-
talizaci fotografického fondu Josefa Klaudy. 
Klauda patøil mezi prùkopníky fotografování 
v našem kraji a díky jeho nadšení a smyslu pro 
kompozici se mu podaøilo zachytit nìkolik 
vzácných zábìrù dolního Slezska. K fotogra-
fování používal sklenìných negativù o rozmìru: 
120x88 mm! Díky vysoké kvalitì snímkù 
a velmi vhodnì zvoleným zábìrùm se podaøilo 
zachovat nìkolik desítek unikátních fotografií z 
pøelomu století (1900-1920). V øíjnu 2022 jsem 
spoleènì se starostou Ing. R. Malohlavou oslovil 
rodinu Klaudù z Opavy, kteøí nám zapùjèili 
sbírku k digitalizaci. Fond jsem nabídl k digi-
talizaci nejdøíve Slezské univerzitì v Opavì, 
která však nemìla volné kapacity ke zpracování. 
Proto jsem za tímto úèelem zakoupil speciální 
scanner a digitalizaci provedl sám ve volném 
èase. Fond obsahuje celkem tøi krabièky a jedno 

konala poslední brigáda AVZO v roce 2022. 
Celkem 12 èlenù se sešlo na Strážnici v zasnì-
ženém areálu støelnice, aby provedli zazimování 
areálu a dokonèili pøístøešek. Byly namontovány 
zbývající vymezovací hranoly mezi krovy 
pøístøešku, sklopné balistické bloky a krytky na 
patky sloupù. Pøístøešek je dokonèen. Okolí 
areálu bylo vyèištìno od køoví a náletu. Po 
obèerstvení v klubovnì krátce po 11. hodinì 
brigáda skonèila. Více na stranì 31.

Dne 11. prosince uspoøádal obecní úøad ve 
spolupráci s dobrovolníky v kulturním domì 
Vánoèní jarmark. Prodejní vánoèní výstava 
zaèala po 9. hod. dopoledne a trvala až do 17. 
hodiny. Nìkolik desítek návštìvníkù pøišlo nasát 
vánoèní atmosféru, nakoupit vánoèní dekorace 
a obèerstvit se svaøákem nebo horkou medovi-
nu. Pro dìti byly pøipraveny malé dílnièky, kde 
si mohly pøipravit vánoèní pøedmìty. Souèástí 
vánoèního jarmarku bylo také dobrovolné 
vstupné. Vybralo se 2.000 Kè, které byly 
pøedány Klubu rodièù ZŠ a MŠ Suché Lazce.
Dne 16.12. byl na webu obce zveøejnìn zámìr 
na prodej obecního malotraktoru Malotraktor 
ŠÁLEK MT8 - 132 vèetnì vleèky, kartáèového 
èistièe, bubnové sekaèky, pøedního pluhu, 
snìhové frézy s násypníkem a mulèovaèem.  
Stáøí malotraktoru bylo 15 let a traktor nemìl 
STK a SPZ. Zájemci o koupi malotraktoru 
mohli podat své nabídky s kupní cenou v za-

duben 2023
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album. Èást fondu si mùžete prohlédnout ve 
fotogalerii na našem webu viz odkaz: 
www.suchelazce.cz/fotogalerie/fotograficky-
fond-josefa-klaudy
Dne 28.12. došlo k poruše na vodovodní síti na 
ulici Na Pískovnì, Pøerovecká è. 28/43 - (od 
køižovatky Pøerovecká x Na Pískovnì po ulici 
Návrší). Odstranìní poruchy probìhlo od 9. do 
14. hodiny.

Ve ètvrtek 29. prosince se po desáté hodinì 
konal poslední výstøel AVZO 2022. V areálu 
støelnice na Strážnici se sešlo pøibližnì 22 èlenù 
AVZO. Støílelo se z pìti typù zbraní: lehká 
malorážková puška ZKM 451 (5 ran), revolver 
Grant (6 ran), malorážkové pistole Margolina 
(6 ran), sportovní malorážková pistole (6 ran) 
a vzduchovky na sklopky (5 ran) a na terè 
(5 ran). O vítìzi rozhodl celkový souèet bodù 
v jedno-tlivých disciplínách. Støelby byly 
ukonèeny po 14. hodinì. Na prvním místì se 
umístil Tomáš Smìja. Po støelbách následovala 
volná zábava v klubovnì AVZO. Všichni se 
dobøe bavili. Více na stranì 31.
Starosta Petr Oriešèík na webu informoval 
obèany, že ke dni 2.1.2023 byly zaslány všechny 
finanèní prostøedky z transparentního úètu (viz 
veøejná sbírka) panu T. Oršovému (na opravu 
sochy sv. Jana) a zároveò starosta k tomuto dni 
transparentní úèet zøízený k tomuto úèelu zrušil. 
Veøejná sbírka byla ukonèena dne 5.10.2022.

Dne 3.1.2023 zaèala oprava napojení ulic 
v køížovatce Na Pískovnì a Ve Dvoøe. V daném 
úseku byl omezen provoz. Úprava byla velmi 
vkusnì provedena.

Dne 6. ledna došlo k poruše na vodovodní síti 
v ulici ul. Na Pískovnì, Pøerovecká è. 43. Od-
stranìní poruchy probìhlo od 8. do 14. hodiny.
Od 9.1. je možné požádat si o dotaci na výmì-
nu oken a dveøí èi rychlé zateplení domu z pro-
gramu Nová zelená úsporám Light, urèena pro 
domácnosti s nižšími pøíjmy a seniory.
Dne 10.1. probìhlo v kulturním domì na ulici 
Pøerovecká 68 v Suchých Lazcích od 18:15 hod.  
3. zasedání ZMÈ Suché Lazce. Na programu 
bylo mimo jiné bod 5. Zpráva starosty o èinnosti 
obce, bod 6. Kronika pro období 2023-26, bod 
7. Redakèní rada sucholazeckého zpravodaje 
pro období 2023-26, bod 8. Schválení rozpisu 
rozpoètu MÈ Suché Lazce na rok 2023, bod 9. 
Schválení dotací obecním spolkùm pro rok 
2023, bod 10. Schválení výše finanèních 
prostøedkù (pokladna) pro platby v hotovosti na 
období 2023-26, bod 11. Schválení finanèní 
èástky pro vedení MÈ Suché Lazce pro rychlé 
financování na období 2023-26, bod 12. 
Ustavení likvidaèní a inventarizaèní komise pro 
období 2023-26, bod 13. Prodej malotraktoru, 
bod 14. Žádost AVZO o doèerpání dotace 
v roce 2023.
Ve støedu 11. prosince probìhlo další již 
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v pátek 27.1.2023 od 14 do 22 hodin a v sobotu 
28.1.2023 od 8 do 14 hodin v kulturním domì.
1. kolo: Volièi v seznamu: 847; Vydané obálky: 
643; Volební úèast: 75,91%; Odevzdané obálky: 
643; Platné hlasy: 636; Platných hlasù: 98,91%.
2. kolo: Volièi v seznamu: 848; Vydané obálky: 
662; Volební úèast: 78,07%; Odevzdané obálky: 
662; Platné hlasy: 652; Platných hlasù: 98,49%.

kandidát 1. kolo % 2. kolo %
Pavel Fischer 38 5,97 X X
Jaroslav Bašta 42 6,60 X X

prof. Tomáš Zima 4 0,62 X X
prof. Dan. Nerudová 84 13,20 X X

PhDr. Karel Diviš 7 1,10 X X
MUDr. Marek Hilšer 24 3,77 X X

V sobotu 14. ledna si mladí hasièi spoleènì 
s rodièi zabruslili na ledové ploše v Kravaøích. 
Venku panovalo jarní poèasí a pùlhodina na ledì 
byla pøíjemným zpestøením. Více na stranì 42.

26. prosince v letošní Tøíkrálové sbírce, která 
probíhala od 1. do 15. ledna 2023, se v Suchých 
Lazcích vybralo celkem 22.229 Kè. Letos 
probíhala sbírka pouze na dvou místech (na 
obecním úøadì v Suchých Lazcích a v prodejnì 
TEMPO) bez koledníkù. Stejnì jako v minu-
lých letech bylo možné pøispìt také pøevodem 

Ing. Petr Pavel 187 29,40 343 52,60

Ing. Andrej Babiš 250 39,30 309 47,39

tradièní setkání kronikáøù, v zasedací 
místnosti obecního domu ve Štítinì. Sešlo se 
pìt z celkových šesti stálých èlenù spolku. Na 
programu bylo mimo jiné: Zákony myslivosti 
z roku 1587, Pravidla silnièního provozu z roku 
1878, Svobodné matky v matrikách z pøelomu 
století, rod Vincenc a Kristoph Strauch z Had-
runku, Štítínská tvrz, Rodová kronika Sáòkù, 
Historické fotografie a další zajímavá témata. 
Dìkujeme starostovi Štítiny Ing. Radku 
Malohlavovi za poskytnutí zázemí.

Od ètvrtku od 12.1. probíhají kurzy "Jógy 
s Ivankou" pro zaèínající jogíny ale i pokroèilé, 
pro ženy i muže v tìlocviènì ZŠ Suché Lazce.
Od poèátku února 2023 pøistoupilo mìsto 
Opava ke zmìnì èetnosti svozu smìsného 
komunálního odpadu (SKO) u rodinných 
domù mìstských èástí. V rámci lichého týdne 
støeda 1. února byly sváženy popelnice v MÈ 
Suché Lazce a poté vždy ve støedu v lichém 
týdnu. Svoz komunálního odpadu z popelnic 
bude každý lichý týden ve støedu. 
Pøíklad: 1.2.2023, 15.2.2023, 1.3.2023 ...
Od 16.1. byly k dispozici výsledky 1. kola 
hlasování ve volbách prezidenta Èeské 
republiky ve volebním okrsku è. 5001 v Opavì - 
Suchých Lazcích, konaných v pátek 13.1.2023 
od 14 do 22 hodin a v sobotu 14.1.2023 od 8 do 
14 hodin v kulturním domì Suché Lazce. 
Druhé kolo prezidentských voleb se uskuteènilo 

duben 2023
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na úèet: 66008822/0800, VS pro Charitu Opava 
777988012. Obecní úøad mìstské èásti Suché 
Lazce a Charita Opava velmi dìkují všem 
dárcùm.
Starosta informoval obèany na webu, že od 
1.2.2023 zaèíná zkušební provoz èistièky 
odpadních vod. Mìsto Opava v rámci 
zkušebního provozu umožní napojení do 
kanalizaèní sítì od 1.2.2023. Napojení do 
kanalizaèní sítì v rámci zkušebního provozu 
bude zdarma a nebude se vybírat stoèné! Stoèné 
se zaène vybírat až v momentì, kdy mìsto 
Opava úspìšnì vysoutìží provozovatele èistièky 
odpadních vod. Pøedbìžný termín úspìšného 
vysoutìžení provozovatele se odhaduje na jaro-
léto 2023! Pøedpokládá se, že to bude SMVaK. 
V pøípadì, že se tak stane, SMVaK s Vámi, kdo 
budou napojeni na kanalizaèní øád, bude 
uzavírat smlouvy o pøipojení na èistièku 
odpadních vod. K této smlouvì budete 
potøebovat územní souhlas stavebního úøadu dle 
vypracované projektové dokumentace pro 
domovní pøípojku, kterou Vám vypracuje 
projektant. Bude dùslednì kontrolováno 
oddìlování deš�ových a splaškových vod, 
jelikož ještì nezapoèalo napojování domovních 
pøípojek a v období deš�ù již do ÈOV pøitéká 

3100 m  vody! Dbejte prosím také na èas poøízení 
celé fotodokumentace napojování kanalizaèní 
pøípojky.
Shrnutí informací pro pøipojení domovní 
pøípojky ve zkušebním provozu:
1. Od 1.2.2023 je umožnìno se pøipojit na 
kanalizaèní sí� domovními pøípojkami!
2. Po dobu zkušebního provozu nebude vy-
bíráno STOÈNÉ!
3. Pro pøipojení na kanalizaèní øád ve zkušeb-
ním provozu nepotøebujete platný územní 
souhlas stavebního úøadu!
4. Pro pøipojení domovní pøípojky ke kanali-
zaènímu øádu potøebujete mít ovšem pøedem 
domluvený postup s projektantem, který ho 

následnì projektovì zkreslí a zajistí územní 
souhlas stavebního úøadu. Spoluobèané, kteøí již 
mají územní souhlas, popø. s projektantem vše 
domluveno, se mohou od 1.2.2023 napojovat!
5. Pøipojení ke kanalizaèní síti je nutné ohlásit 
písemnì na obecním úøadì mìstské èásti Suché 
Lazce! Formuláø je v pøíloze zprávy.
6. Doporuèujeme! Celý proces napojování do-
movní pøípojky si øádnì zdokumentujte!
7. Napojení splaškových a deš�ových vod musí 
být oddìleno!
8. Oddìlení splaškových a deš�ových vod bude 
do 1.4.2023 kontrolováno obecním úøadem 
mìstské èásti Suché Lazce a následnì po 1.4. 
2023 pracovníkem SMVaK.

V pátek 3. února po 17. hodinì se konala v kul-
turním domì v Suchých Lazcích slavnostní 
èlenská schùze AVZO u pøíležitosti 55. výroèí 
založení spolku. Schùzi zahájil pøedseda Oldøich 
Kubesa a pøivítal všechny èleny a hosty. 
Mezi hosty byli zástupci vedení obce v èele se 
starostou. Mezi hosty byli také zástupci složek 
Sboru dobrovolných hasièù, Mysliveckého 
sdružení Hoš�ata, TJ Suché Lazce a Klubu 
dùchodcù. Ing. Bøetislav Janošek pøipomenul 
ve svém projevu pìtapadesátiletou historii 
spolku. Následovala vzpomínka na zesnulé 
èleny, uctìná minutou ticha. Vyslanci složek 
podìkovali za pozvání na výroèní schùzi a po-
pøáli spolku mnoho úspìchu do dalších let. 
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Každý z hostù obdržel upomínkový pøedmìt 
a publikaci mapující historii Svazarmu potažmo 
AVZO. Následovala volná zábava s pohoštìním 
doprovázená projekcí fotografií a prohlídkou 
kronik. Oslavy se velmi vydaøily. Foto str. 36. 
Dne 4. února 2023 po 20. hodinì se konal 
v sále Hostince U Baly tradièní Hasièský ples. 
Více na stranì 43. Fotografie jsou na stranì 11.
Dne 9.2. ve vinárnì Hostince U Baly oslavil 
Klub dùchodcù v Suchých Lazcích 30 let 

svého trvání. Mezi hosty byli kromì stávajících 
a bývalých èlenù také starosta obce P. Oriešèík, 
øeditelka Základní školy M. Škrobánková, za 
Svazarm O. Kubesa, za hasièe zastupovala paní 
P. Benšová a za sportovce byl pøítomen M. 
Oriešèík. Kulturní vystoupení pro dùchodce 
pøipravily žákynì místní základní školy pod 
vedením paní øeditelky, èlenky klubu H. Volná, 
M. Friedlová, L. Heèková a také šest èlenù sou-
boru BEJATKY ze Štítiny. Více na stranì 34.
V sobotu 11.2. se konal v kulturním domì v Su-
chých Lazcích 8. roèník zabíjaèkových hodù. 
V kulturním domì se sešlo nìkolik desítek 
obèanù z obce a okolí. U vchodu probíhal stán-
kový prodej uzenáøských výrobkù øeznictví 
Gebauer a vedle KD vaøil místostarosta ovar pro 
návštìvníky. Prodej výrobkù a obèerstvení zaèal 
po 8. hodinì a obìdové menu bylo k dispozici 
od 10 hodin. Fotografie z akce najdete na str. 17.
Dne 12. února došlo k poruše na vodovodní 

síti v Suchých Lazcích na èásti ulice Støední. 
Odstranìní závady trvalo od 10 do 16 hodin.
V týdnu od 15.2. byla v kulturním zaøízení 
provedena pravidelná dùkladná údržba. 
Kulturní dùm prošel èištìním podlahy 
speciálním èistícím pøístrojem.

Po tøíleté pauze vynucené pandemií probìhlo 
18.2. v naší obci opìt Pochování basy. Prùvod 
tøiceti masek se vydal po osmé hodinì z Pøe-
rovce a s malou pøestávkou na polévku prošel 
do odpoledne celou vesnicí. Opìt mi dovolte 
podìkovat všem obèanùm, kteøí pro nás 
pøichystali bohaté obèerstvení a také za finanèní 
pøíspìvky. Masky si vedly úžasnì a veèerního 

obøadu se zúèastnily bez jednoho všichni. 
Veèerní zábava ve vyprodaném sále v Hostinci 
U Baly probíhala až do tøetí hodiny ranní. 
K tanci nám hrál DJ Michal Seidl. Pøipravena 

duben 2023
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byla bohatá tombola, kde hlavními cenami byly 
napøíklad sušièka prádla èi chladnièka. Tímto 
chceme podìkovat všem našim sponzorùm. 
Dìkujeme všem za projevenou podporu a 
budeme se tìšit na další roèník, který se bude 
konat 10.2.2024. Za Pochování basy Darina 
Vašková, foto z akce najdete na stranì 16.

Dne 20.2. upozornil starosta P. Oriešèík obèany 
prostøednictvím webu na havarijní stav Pøero-
veckého "Areálu zdraví". Varoval pøed pohy-
bem dìtí v areálu a jeho okolí! Obecní úøad 
celou stavbu oznaèil výstražnými páskami 
a s majiteli pozemkù øeší demolici stavby.
Dne 25. února probìhl v tìlocviènì Základní 
školy v Komárovì poslední závod kušistù pøed 
halovým mistrovstvím ÈR. Sabina Kubesová 
z SKPK Suché Lazce obsadila celkovì v kate-
gorii ženy 2. místo. Více na stranì 22. 

Dobrovolníci za podpory obecního úøadu 
mìstské èásti Suché Lazce zorganizovali 
"Sucholazecký dìtský bazárek". Malá burza 
jarního a letního obleèení, obuvi, hraèek a 
potøeb pro dìti i dospìlé se konala v sobotu 25. 
2.2023, od 8:30 do 13:00 hodin v kulturním 
domì v Suchých Lazcích. Celou akci pøipravila 
paní Kateøina Oriešèiková.
Od 6.3. je možné na obecním úøadì platit své 
úhrady bezkontaktním zpùsobem pøes platební 
terminál. K bezkontaktním platbám v rámci 
pošty PARTNER se novì pøidává také obecní 
úøad. Platby napø. za psa, popelnice nebo 
pronájem kulturního domu mùžete platit kartou.

Ve støedu 8. bøezna po 15. hodinì odpoledne 
probìhlo další tradièní setkání kronikáøù, 
v zasedací místnosti obecního domu ve Štítinì. 
Spolek se rozšíøil o další dva nadšence (Jana 
Sládeèka z Radunì a Jiøího Dìdice z N. Sedlic) 
na celkových osm èlenù. Na programu bylo 
mimo jiné: "Odhad raduòského statku r. 1665" 
od Šiguta, publikace Mariánské poutní místo 
Hrabyò r. 1893, zajímavosti o našich obcích 
v publikaci Naše Slezsko od J. Vyhlídala, druhá 
svìtová válka ve Štítinì a okolí - prùbìh a zají-
mavosti ze serveru (pamyat-naroda.ru) pøed-
náška J. Dìdic, genealogie pomocí DNA - 
možnosti a postupy, genealogie obecnì - tipy 
a rady, historické fotografie Štítiny bìhem druhé 
svìtové války a další zajímavá témata. Dìku-
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jeme starostovi Štítiny Ing. Radku Malohlavovi 
za poskytnutí zázemí. (Setkání se úèastnili: T. 
Sáòka, D. Závìšický, R. Malohlava, R. Winkler, 
J. Fryèka, J. Dìdic, P. Stoniš, J. Sládeèek.)
Na klubovém setkání, které se konalo 9. bøezna 
v salónku Hostince U Baly, si dùchodci pøi-
pomnìli svátek MDŽ. Muži nezapomnìli 
a pøedali ženám kvìtinu. Klub pøišel pozdravit 
také starosta Mgr. P. Oriešèík. Nechybìl krátký 
kulturní program k tomuto svátku, který si 
pøipravily KOØENÁØKY - M. Jedlièková 
a M. Šustková. Více na stranì 34.

Bìhem víkendu 11. - 12.3. probìhlo v Kostelci 
na Hané halové mistrovství ÈR ve støelbì 
z kuše. První den probíhala soutìž IR 600 
Classic a soutìž družstev. Druhý den se znovu 
støílelo IR 600 a výsledek se pøipoèítával 
k výsledku z prvního dne. Sabina Kubesová 
z SKPK Suché Lazce obsadila celkovì v kate-
gorii ženy tøetí místo. Více na stranì 22.
Dne 13. bøezna starosta informoval na webu 
obèany, že již témìø 20 let se paní Marcela 
Friedlová starala o èistotu prostor obecního 
úøadu v Suchých Lazcích. Letos se rozhodla již 
dále nepokraèovat a pøedat své pomyslné žezlo 
nìkomu jinému. Obecní úøad mìstské èásti 
Suché Lazce paní Friedlové velmi pìknì dìkuje 
za mnoho let spolehlivé práce.
Od 21.3. je k dispozici na prodejnì pošty 
Partner v Suchých Lazcích model kaplièky sv. 

Jana Nepomuckého. Pro fanoušky historie, 
modelù a naší svatojánské kaplièky jsem 
navrhnul a vytvoøil døevìnou stavebnici. Jedná 
se také o pìkný upomínkový pøedmìt na Suché 
Lazce. Stavebnice má 34 dílkù a je navržena 
tak, aby šla složit bez lepidla, pouhým zacvaká-
váním jednotlivých døevìných dílku do sebe. 
Souèástí stavebnice je také menší publikace 
o historii a renovaci kaplièky sv. Jana Nepomuc-
kého. Viz ukázka textu na stranì 32. Zájemci 
dejte vìdìt na e-mail: redakce@suchelazce.cz

Dne 21. bøezna se v kulturním domì v Suchých 
Lazcích od 18:15 hodin konalo 4. zasedání 
ZMÈ Suché Lazce. Na programu bylo mimo 
jiné: bod 5. Zpráva starosty o èinnosti obce; bod 
6. Prodej pozemku ulice Na Pískovnì; bod 7. 
Smìna pozemku ulice Na Pískovnì; bod 8. Roz-
hodnutí o výši ceny za pronájem kulturního 
domu; bod 9. Závìreèný úèet MÈ za rok 2022.

duben 2023
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V sobotu 25.3. uspoøádala obec Nové Sedlice 
zajímavou spoleèenskou akci, bìhem které 
probìhla výsadba 120 ovocných stromù podél 
znovuobnovené staré polní cesty, která zaèíná 
na konci ulice Polní v Nových Sedlicích a po-
kraèuje smìrem ke hraniènímu køíži "Na Hra-
nièkách". Dále pokraèuje podél hranice katastru 
až na polní cestu mezi obcemi Suché Lazce a 
Nové Sedlice. Brigády, která zaèala po 9. hodinì 
na ulici Polní, se úèastnilo 84 dospìlých s dìtmi. 

Pro brigádníky bylo pøipraveno obèerstvení a do 
pøedem pøipravených dìr podél obnovené cesty 
si každý zasadil svùj strom (slivoò nebo jabloò). 
Akce pod vedením starostky Nových Sedlic 
paní Zuzany Holešové a dalších organizátorù 
byla velmi dobøe pøipravena. Po 12. hodinì bylo 
pro brigádníky pøipraveno obèerstvení (špe-
káèky, guláš, pivo a nealko) v areálu høištì, 
kde si všichni spoleènì odpoèinuli. Za podpory 
polojasného poèasí se akce velmi vydaøila.
První vývoz bio nádob v letošním roce probìhl 
3. dubna v pondìlí ráno a poté bude následovat 
vždy každé pondìlí v sudém týdnu.
V sobotu 1.4. od 9 do 12 hodin se uskuteènila 
v hasièárnì v Suchých Lazcích charitativní 
sbírka. Hasièi pro charitu sbírali pánské, 
dámské a dìtské obleèení a obuv, hraèky pro 
dìti, základní vybavení do domácnosti.

Redakce David Závìšický

Když podzimní chlad a mlhy
se drží nad krajinou
a vládu pøevezme paní Zima,
pøíroda tiše pod peøinou døímá.

A v této bílé poetické dobì
k nám pøicházejí Vánoce,
noci jsou tajemné a tiché
a teplo domovau odevšad na nás dýše.

Zaèíná všude vonìt cukroví a vanilka
a zvoneèek najednou nìkde zacinká
s Mikulášem a èertem
pøijde k dìtem andìlská nadílka.

Pak pøichází v roce nejkrásnìjší den,
který se Štìdrým nazývá,
kdy pod stromeèkem hodnì dárkù bývá
a radost všude se ozývá.

Na nebi té svaté noci,
tøpytivé jasné hvìzdy záøí,
z kostelù a kostelíèkù,
se koledy a vánoèní písnì ozývají.

Svátky vánoèní radostné,
lidé si pøejí krásné Vánoce,
všichni se potkávají a veselí,
mnoho štìstí, zdraví si pøejí.

Když za pár dnù se starý rok
k svému konci schýlí,
budeme slavit rok nový 2023
proto všichni buïte zdraví, š�astní lidé milí.

Autor básnì Emilie Pchálková, 
Májová 17, Suché Lazce.

Vánoce
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Jeseníky jsou hory krásné
drsné a nehostinné,
jen pár prochozených cest
mùže poutníka k vrcholùm vést.

Høebeny hor roztálé se vlní
a vrchol Pradìd k nebesùm vzhlíží
majestátní vìž vysílaèe
do širého kraje svítí

Jaká nádhera a krása
je posadit se na vrchol skal
a pozorovat západ slunce
jak ho malíø pøíroda namaloval

Pod úboèím velkého Pradìda
potùèek malý vyvìrá
cestièku údolím si hledá
mezi kameny ho èeká velká zmìna.

Burácí on jeho bílou pìnou, voda sílí
v hloubce lesa šumí jeho hukot
pøes balvany se valí a pobublává
a lidé dali jméno potùèku Bílá Opava.

Údolím tímto vedou cesty dvì
jedna nároèná a strmì dolù vede

ta druhá je vlídná a krásná
obì nás zavedou ke Karlovì Studánce.

Jak je svìt krásný a bohatý
ukazuje velký kotel ten kar ledovcový
sníh se tu drží až do léta
ale potom tady vše rozkvétá.

V létì a s podzimní rosou
jeho strmé stránì rozkvetou
záplavou tisícù barevných kvìtin
a dìd Pradìd je chrání svým dechem.

V zimì, když zase hory snìhem zapadnou
záøícím leskem bílých plání
oèi spatøí zas krásu nesmírnou
a naše srdce znovu tou krásou okøejí.

Vezmìte se za ruce
a projdìte se zimní krajinou
pøíroda spí a odpoèívá
a nové síly k jaru nabývá.

Až zavrzne zpìv skøivánka
a pøíroda otevøe znovu svá vrátka
až vyskoèí první jarní kvìtinky,
a slunce zahøeje Zemi svými plamínky.

Autor básnì Emilie Pchálková, Májová 17.

Jeseníky

Láznì Jeseník. Foto: Josef Klauda 1910
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Foto: Kateøina Vlhová

Fotografie z akce Pochování basy, která se konala 18.2.2023 v Suchých Lazcích
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Foto: P. Oriešèík, D. Závìšický

Fotografie z 8. roèníku zabíjaèkových hodù v Suchých Lazcích ze dne 11.2.2023
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proti sobì fotbálek na úplnì novém odpruženém 
povrchu. V pátek po ranním výbìhu a snídani 
jsme opìt ale tentokrát lehce potrénovali a pøi-
pravovali jsme se na veèerní domluvené 
pøátelské utkání. V 17 hodin jsme se pøesunuli 
do osm kilometrù vzdálené obce Návsí, kde 
jsme odehráli zápas s úèastníkem okresního 
pøeboru týmem TJ Milíkov. Sehráli jsme 
divácky atraktivní zápas a porazili Milíkov 
v pomìru 8:6. (Branky: Jakub Komenda, Lukáš 
Dener ml. 4, Daniel Diehel 2, Ondøej Žídek.) 
V sobotu jsme si "naordinovali" po snídani 
výšlap na Velkou Èantoryji. Poèasí vyšlo 
parádnì, tak si to všichni užili. Pìtihodinová 
procházka beskydskou pøírodou byla skvìlá. Po 
pozdním obìdì a odpoledním klidu jsme si 
odskoèili zregenerovat tìla do bazénu. Sobotní 
veèer patøil volné zábavì v klubovnì. Probralo 
se spoustu vìcí, vèetnì nastávající jarní sezóny. 
Pivo pak bylo za odmìnu. Nedìlní výbìh už 
absolvovala jen hrstka dobrovolníkù a po 
snídani jsme se zaèali balit. Po desáté hodinì 
jsme zaèali postupnì odjíždìt do svých domovù. 
Soustøedìní nám vyšlo parádnì, jak poèasí, tak 
i vše okolo organizace. Vìøím, že všichni byli 
spokojení. Týden po soustøedìní, a to 12.3. jsme 
odehráli pøípravné utkání v Háji ve Slezsku na 
umìlé trávì proti celku staršího dorostu SK 

Pøíprava fotbalového týmu TJ Lazio Suché 
Lazce na jarní èást 2023.
Zimní pøípravu jsme zahájili již 5. ledna, kdy 
jsme dvakrát v týdnu absolvovali výbìh do 
našich lesù. Pozdìji jsme zapojili i cvièení se 
švihadly u nás na høišti. O tom, že není až tak 
snadné skákat pøes švihadlo, se pøesvìdèila 
vìtšina klukù. Je to zápøah pro celé tìlo.
V únoru jsme pak zaèali dojíždìt na tréninky na 
umìlou trávu do Malých Hoštic, kde jsme zaèali 
trénovat už i s míèem. 1.3. - 5.3. jsme se 
zúèastnili fotbalového soustøedìní v nám již 
známé Bystøici u Tøince. Je tady skvìlé zázemí 
jak pro trénink, tak i relaxaci zároveò. Ubyto-
vání bylo zajištìno v penzionu Stadion s plnou 
penzí. Nedaleko našeho ubytování bylo k dis-
pozici menší høištì s umìlým povrchem, kde 
se odehrávala vìtšina pøípravy. Vedle penzionu 
jsme mìli rovnìž možnost návštìvy plaveckého 
bazénu a velké tìlocvièny. Každé ráno pøed 
snídaní jsme zaèínali den výbìhem do okolí. 
Ve ètvrtek po snídani jsme absolvovali kondièní 
trénink na umìlce. Po obìdì a poledním klidu 
jsme se opìt pøemístili na umìlou trávu, kde se 
už trénovalo s balónem. Po veèeøi jsme ještì 
využili volnou tìlocviènu, kde jsme si zahráli 

TJ Suché Lazce – Lazio
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Mladší pøípravka do 8 let odehrála na podzim 
8 zápasù s výsledkem 3 výhry, 2 remízy a 3 
prohry. Výsledkovì se jedná o velké zlepšení 
oproti minulému období. Soubìžnì s nìkterými 
zápasy mladší pøípravky byly domluveny i "pøá-
teláky" 4-6 benjamínkù. Výsledky byly pro 
všechny malé kluky a holky velkým povz-
buzením a další motivaci zlepšovat se. Po 
covidovém období se tak mohla uskuteènit 
zimní pøíprava. Tìlovýchovná jednota Suché 
Lazce pronajala od poloviny prosince 2022 
od ZŠ Komárov sportovní halu pro pravidelné 
páteèní tréninky. Malí fotbalisté pod vedením 
trenéra Tadeáše Èernína získali urèité návyky 
a taktické dovednosti. V mìsíci bøeznu 2023 si 
vše mohli ovìøit ve dvou pøátelských zápasech. 
S hráèi Komárova, kteøí byli o 1-2 roky starší, 
vyhráli o jednu branku 8:7. S dìtmi z Mokrých 

Kravaøe. SK Kravaøe (st. dorost) – Lazio 6:7 
(4:2). Branky: Lukáš Dener ml. 2, Daniel 
Diehel, Josef Doboš, Jakub Komenda, Ondøej 
Žídek, Ondøej Heèko. Jaro je tady a my se 
tìšíme na vaši podporu a na plný lazecký sta-
dión. Na venkovní zápasy bude opìt možnost 
pro Lazio fanoušky využít dopravu autobusem. 
Autobus je vždy pøipraven naproti obchodu 
v Such. Lazcích a odveze i doveze vás zdarma!

Za TJ Suché Lazce Patrik Komenda
Rozpis zápasù jaro 2023
1.4.2023 15:30 Opabrum : Suché Lazce
8.4.2023 15:30 Suché Lazce : Háj ve Sl. "B"
16.4.2023 16:00 Komárov : Suché Lazce
22.4.2023 16:00 Suché Lazce : Chlebièov "B"
30.4.2023 16:00 Chvalíkovice : Suché Lazce
7.5.2023 16:30 Služovice : Suché Lazce
13.5.2023 16:30 Suché Lazce : Raduò
20.5.2023 16:00 Dobroslavice : Suché Lazce
? ? Suché Lazce : Pustá Pol. "B"
3.6.2023 17:00 Suché Lazce : Skøipov
10.6.2023 17:00 Horní Lhota : Suché Lazce

Lazio mladší pøípravka 

Lazcù, kteøí byli naopak o jeden rok mladší, 
vysoko vyhráli 17:3. TJ stále hledá nové talen-
tované adepty od roku narození 2012 do 2018. 
Nìkteøí rodièe za úèelem sportovního rùstu 
pøevedli své dìti do jiných oddílù. Nicménì 
i v našem oddíle vychováváme nové talenty, ke 
kterým patøí napø. Jan Havrlant, Štìpán Janda, 
Meixner Adam, Pivoda Lukáš a další. TJ posky-
tuje zdarma všem dìtem dresy, kopaèky a jiné 
potøebné vybavení pro sport. Rodièe mohou 
pøihlásit dìti vždy na ètvrteèních trénincích 
nebo pøed sobotními domácími zápasy na našem 
obecním høišti. Jarní èást soutìžního roèníku 
zaèíná v sobotu 8. dubna 2023 ve 13 hodin. 
Vedení fotbalové pøípravky vìøí, že se rodièe 
aktivnì zapojí do spolupráce a výchovy mladé 
generace a lásce ke sportu. 

Za mladší pøípravku Zdenìk Pelech
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plodným obdobím jak v lesích, na zahrádkách, 
tak i na polích. V lese vyrostlo spoustu høíbkù, 
a proto jsem se i my s dìtmi vydali na jejich 
sbìr. Nejdøíve jsme se nechali zavézt autobusem 
k toènì, zavítali jsme do místních lesù, kde dìti 
nasbíraly plný koš jedlých høíbkù. Z nasbí-
raných jablíèek ze zahrádky jsme spoleènými 
silami upekli muffinky a perníèkové brumíky. 
Využili jsme možnosti plnì vybavené kuchynì 
v kulturním domì, a kromì peèení dobrot, jsme 
využili i prostor k výrobì zeleninového salátu.  
Obèas jsme zašli i zkontrolovat, jak nám pro-
bíhá rekonstrukce školky. Ta dopadla dobøe 
a bìhem podzimních prázdnin jsme se pøes-
tìhovali koneènì zpìt. Touto cestou bych ráda 
podìkovala všem, kteøí nám se stìhováním 
pomohli, velmi si toho vážíme. V nových pros-
torách jsme pøivítali už všechny dìti. Jak bìžnì 
chodící, tak i novì pøíchozí. A spoleènì jsme 
najeli na režim v jednotlivých tøídách. Poma-
linku nám zaèínala zima a s jejím pøíchodem 
byly dìti nedoèkavé na pøíchod Mikuláše. Byly 
zvìdavé, jestli nás i letos navštíví, jestli i letos 
pøinese nìjaké dobrùtky. Samozøejmì, že 
dorazil. Pøišel i s èertem a andìlem a nadìlil 
dìtem bohaté balíèky dobrot. Stejnì nadìlil 
spousty dáreèkù dìtem i Ježíšek. Pár dnù pøed 
Vánoci jsme se spolu s rodièi sešli v prostorách 

Už je to pár mìsícù, co jsme se pøestìhovali zpìt 
do budovy mateøské školy, respektive máme za 
sebou celou zimu ve staronové školce a nyní už 
nedoèkavì vyhlížíme blížící se jaro. Než pøijde, 
ráda bych se s Vámi podìlila o zážitky dìtí 
z posledního školního pùlroku.
Od záøí do podzimních prázdnin jsme trávili èas 
v kulturním domì, které jsme sdíleli v dobì 
obìdù i se školou. Z dùvodu malých prostor 
zaøízení byl omezený provoz školky na poèet 
dìtí. Nìkteré dìti si doma poèkaly, až se otevøe 
novì zrekonstruovaná mateøská škola. Nìkterým 
malým dìtem, a pøedevším všem pøedškolákùm 
zaèaly povinnosti už od záøí. Kromì peèlivé 
pøípravy do školy èekalo pøedškoláky i pravi-
delné sportovní dovádìní. Dìti nejprve jezdily 
od záøí do listopadu na kurz plavání a od lis-
topadu, pro zmìnu, na školièku bruslení 
v Opavì. Necháme se pøekvapit, jakou sportovní 
aktivitu si pro pøedškoláky pøipraví jejich paní 
uèitelka nyní. Urèitì bude obohacující. V øíjnu 
jsme spoleènì s rodièi pøivítali podzim pro-
cházkou se skøítkem Malvínkem, který dìtem 
pøichystal pár úkolù ke splnìní. Stezka vedla od 
školky, pøes Strážnici a zpìt do školky, kde byla 
procházka ukonèena. Letošní podzim byl 

Mateøská škola Suché Lazce
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èasu na školní zahradì. Voláme sluníèko pro to, 
aby bylo na svìtì zase o trošku veseleji. 
A o tom, co dìti a my všichni zažijeme na jaøe 
a zaèátku léta, tak o tom zase pøíštì.

Za MŠ Tereza Èeperová

školky, abychom si zpøíjemnili vánoèní shon, 
který jsme zažívali doma pøípravami na Vánoce. 
Dìti mìly možnost ochutnat vánoèní cukroví od 
kamarádù, pro všechny byl pøipraven nealko 
vánoèní punè a spoleènì si všichni vyrobili 
vánoèní ozdoby, kterými nazdobili náš 
stromeèek, aby Ježíšek vìdìl, kde má dáreèky 
nechat. A opravdu je pod stromeèkem nechal. 
K našemu pøekvapení na nás druhý den ráno 
èekal stromeèek obklopen dáreèky. Mezi dárky 
byly knihy s Albi tužkou, plastelíny, stavebnice, 
pìnové kostky, obøí domeèek pro panenky 
a spoustu jiných her a hraèek. Po Vánocích na 
dìti èekala venku i ve školce paní zima. Užívaly 
si radovánky na snìhu, seznamovaly se se 
zimními sporty, tvoøily tradiènì i netradiènì 
vloèky, snìhuláky a zimní krajiny, provádìly 
pokusy, zahrály si pohádky, ale hlavnì oslavily 
masopust tak, jak se sluší a patøí. Dìti se 
seznámily s masopustem a jeho tradicemi, 
vyrobily si masky k prùvodu, usmažily si 
koblížky, které i snìdly, vytvoøily jitrnice pøi 
masopustní zabíjaèce a na závìr si užily 
karneval s bohatou tombolou. Závìr zimy byl 
parádní, ale teï už však nedoèkavì vyhlížíme 
a voláme jaro. Voláme sluníèko, aby vykouklo, 
zahøálo a probudilo zvíøátka i všechny kvìtinky. 
Voláme sluníèko, abychom mohli trávit více 
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mistrovství Èeské republiky. V soutìži IR 
Classic, která se støílela první den závodu, se 
Sabina Kubesová prostøílela na tradièní 3. místo. 
Druhý den se místo eliminaèního závodu støílelo 
podle starých pravidel IR1200, kde se Sabina 
pustila do stíhacího závodu a bìhem 1. poloviny 
dokázala stáhnout celou devítibodovou ztrátu na 
2. místo. Své tempo bohužel neudržela, a i v cel-
kovém hodnocení v soutìži IR1200 obsadila 
rovnìž 3. místo za 1. Hanou Nedìlíkovou a 2. 
Karolínou Hynkovou (obì z oddílu Savana klub 
kuší Kostelec na Hané).
Na základì výsledku loòského roku byla Sabina 
Kubesová nominována mezi deset nejlepších 
sportovcù okresu Opava. Slavností vyhlášení 
probìhlo 25.3.2023 ve Slezském divadle 
v Opavì. Celým veèerem provázela Monika 
Brzesková a Radek Erben. Sabina Kubesová 
se v koneèném hodnocení umístila na 9. místì. 
Veèer pak pokraèoval plesem sportovcù v kul-
turním domì Na Rybníèku.
V dubnu bude zahájena venkovní sezóna 2023 
v Litultovicích a 13. kvìtna bude pokraèovat na 
obecním høišti v Suchých Lazcích.

Klub polní kuše Ing. Sabina Kubesová

klub polní kuše
Ing. Sabina Kubesová

Støelecký klub polní kuše Suché Lazce

Závìr roku 2022 patøil jako obvykle tradiènímu 
závodu "Mikulášská nadílka", který uspoøádal 
3.12.2022 Støelecký klub polní kuše Suché 
Lazce v tìlocviènì základní školy v Komárovì. 
Oldøichu Kubesovi se závod nepovedl podle 
jeho pøedstav a musel se spokojit s 5. místem. 
Sabina Kubesová bojovala, co ji síly staèily 
a vystøílela si 3. místo. Petr Ogrocki se z dlou-
hodobých zdravotních dùvodù nemohl tohoto 
ani dalších halových závodù zúèastnit. Po 
oficiální èásti závodu pokraèovala speciální 
soutìž, jak už naznaèuje samotný název celého 
závodu, Mikulášská nadílka. Soutìž probíhala 
na speciální terèe a na pouhé tøi šípy bez ohledu 
na kategorie. První místo v této soutìži obsadil 
Lukáš Baborák (junior, SKŠZ Plumlov), 2. místo 
v rozstøelu vybojoval Miloslav Vajnar (muž, 
Savana klub kuší Kostelec na Hané) a 3. místo 
si nakonec odnášel Jiøí Sukup (junior, TJ Jiskra 
Otrokovice).
Halová sezóna pokraèovala i roce 2023 a to 11. 
února v Kostelci na Hané pod taktovkou TJ 
Sokol Plumlov. Na tomto závodu hájila barvy 
Suchých Lazcù pouze Sabina Kubesová, která 
se v kategorii žen umístila opìt na 3. místì. 
Oldøich Kubesa byl nucen ze zdravotních 
dùvodù, stejnì tak jak Petr Ogrocki, zbytek 
halové sezóny 2022/2023 vynechat.
Poslední generálkou pøed nadcházejícím halo-
vým mistrovstvím Èeské republiky, byl závod 
opìt v režii místního klubu polních kuší, který 
se uskuteènil 25. února 2023 v Komárovì. Zde 
se Sabinì Kubesové koneènì povedlo opustit 
tøetí pøíèku. Se svým nejlepší výkonem této 
sezóny se umístila na krásném 2. místì.
Vrcholem halové sezóny bylo již zmínìné 

Foto: klub polní kuše
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Foto: Vlaïka Lencová

Fotografie z akce Mikuláš ve škole, kterou uspoøádal Klub rodièù 7.12.2022

V kinì na pohádce Nejvìtší dar.
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20.5.2023 na školní zahradu ZŠ a MŠ Suché 
Lazce. Tìšíme se na dìti i rodièe v rùzných 
kostýmech èi maskách, pøipravená bude bohatá 
tombola, zábavný program, obèerstvení, atd. 
Budeme rádi za jakékoliv sponzorské dary, které 
mùžete pøedávat p. uèitelkám ve škole a školce.
Za peníze, které daroval p. starosta Petr 
Oriešèík do Klubu rodièù (odmìny za funkci 
starosty po dobu, kdy byl ve funkci námìstka 
primátora), si paní uèitelky do školky vybraly 
pro dìti døevenou kuchyòku a kreativní 
molitanovou stavebnici, která je u dìtí velmi 
oblíbená. Druhá èást penìz bude darovaná 
škole, s paní øeditelnou momentálnì domlouvám 
na co budou peníze použity. V pøíštím èísle Vás 
budeme opìt informovat.

Za Klub rodièù Vlaïka Lencová

Klub rodièù pozval pøed Vánocemi dìti 1 – 5 
roèníku do kina na èeskou pohádku Nejvìtší 
dar. Pohádkový dìj se odehrával ve Valašském 
muzeu v pøírodì – Valašské dìdinì, kde byly 
dìti na školním výletì a známé místa s radostí 
poznávaly. Dìkujeme všem, kteøí pøispìli na 
Vánoèním jarmarku – do dobrovolného 
vstupného. Vybrané peníze použijeme na akci, 
kterou právì pøipravujeme a chceme pozvat 
všechny malé i velké piráty a pirátky. Maškarní 
karneval na pirátských vlnách pøipluje v sobotu 

Klub rodièù školy Suché Lazce

pøedsedkynì klubu
Vladimíra Lencová

Nároky na rychlost pøipojení a množství 
pøenesených dat se neustále zvyšují. Jedním 
z øešení je pøipojení na optickou sí�, ale její 
realizace "umístìním v zemi" vyžaduje øadu 
administrativních úkonù, které vyžadují nároèné 
logistické a provozní investice a v naší obci 
nejsou reálné.
Spoleènost LazNet s.r.o. se rozhodla vybudovat 
nejmodernìjší zpùsob pøipojení k internetu pro 
každého obyvatele obce Suché Lazce, a to po-
mocí optické technologie GPON. Pøipojení 
domù bude spoèívat v zavìšení velmi tenkého 
a pevného optického vlákna z domu na dùm 
pomocí stávající konzoly èi stožáru. Nahradí 
se tak aktuální bezdrátové pøípojky za optické 
vlákno. Stávající prostup sí�ového kabelu 
ze støechy do domu bude využit pro optické 
vlákno. Bezdrátové pøipojení bude k dispozici 
až do zprovoznìní optického pøipojení, nedojde 
tak k výpadku služeb. Pøipojení je ZDARMA! 
Vše se bude øešit individuálnì s každým 

majitelem domu. Pro urychlení realizace mùžete 
kontaktovat servisní linku: 776 231 120 nebo 
email info@laznet.cz. Plánování realizace je již 
v plném proudu. Optické vlákno nabízí mnoho-
násobnì vyšší rychlost a stabilitu pøipojení k in-
ternetu a tím i všech služeb spojených.

Za LazNet s.r.o. Adam Velièka
Orientaèní ceny:
100Mbps - 50Mbps download / 50Mbps upload
300,- Kè
150Mbps - 75Mbps download / 75Mbps upload
400,- Kè
200Mbps - 100Mbps download / 100Mbps 
upload 550,- Kè 

Optická sít již brzy v Suchých Lazcích
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Halo, halo, hlásíme se ze staronové školy 
a školky! Tak máme opraveno a od pùlky 
prosince 2022 jsme zpátky ve svém. Mìsto 
Opava nám s velkým pøispìním pana starosty 
èásteènì zrekonstruovalo naši školní budovu. 
Rekonstrukci provádìla opavská firma Renesa. 
Co se opravilo?
Kompletnì byly vymìnìny rozvody elektøiny, 
vody a odpady. Ve všech tøídách jsou nové 
omítky a výmalba. Novotou a barevnì záøí 
toalety ve škole i školce. Všude máme díky 
mìstské èásti Suché Lazce, která pøispìla 500. 
000,- Kè, vymìnìny linoleové podlahy a scho-
dištì. Vymìnìna a opravena byla støešní krytina 
a zbývající okna nahrazena plastovými. 
Dispozice v mateøské škole jsou mírnì 
prohozeny, staré vìci odstranìny a nahrazeny 
novými, všechno je svìtlé a vzdušné. 
Nejkrásnìjší je pøístavba nad toaletami, kde 
našla krásné útoèištì školní družina. Bílá 
barva, pøírodní døevo a výhled až na Jeseníky. 
Paráda! Nìkteré vìci ještì nejsou úplnì do-
konèeny, chybí nám finance, ale postupnì na 

tom pracujeme. Hodnì nám pomohl pøíspìvek 
pana starosty, který pøes Klub rodièù došel 
k nám a mohli jsme barevnì vyzdobit prostory 
chodeb a haly ve škole. Také bychom rádi 
podìkovali panu Vladislavu Friedlovi a Petru 
Teichmanovi z firmy T+F, která nám jako 
sponzorský dar vyrobila 10 poèítaèových stolù 
do naší nové poèítaèové uèebny, která vzniká na 
místì staré družiny. Pan Vít Halška nám zase 
dodá sedací sety do prostor hlavní chodby školy. 
Pokud by se našel další takový štìdrý dárce, 
budeme moc potìšeni!
Náš díky patøí i paní Pavle Benšové a jejich 
firmì, která nám zapùjèila palety a hlavnì auta 
na stìhování vybavení do haly a zpìt. Halu nám 
bezplatnì na 6 mìsícù propùjèil pan Marek 
Steyer, kterému rovnìž dìkujeme. Nesmíme 
zapomenout ani na obìtavého pana Petra 
Žùrka a všechny hasièe, kteøí nám se stìho-
váním pomáhali, stejnì jako ochotní rodièe 
a žáci. Zapojily se samozøejmì i všechny 
zamìstnankynì školy a školky, kterým take patøí 
díky. A bez pana Martina Žùrka a Davida 
Martínka by to také urèitì neklaplo! Za 
pronájem pøísálí a vinárny dìkujeme manželùm 
Balovým, hasièùm za bezplatné propùjèení 
hasièárny a obci za kulturní zaøízení. Tam všude 
jsme našli azyl, když škola byla staveništìm. 
A nakonec dìkujeme všem rodièùm za pocho-
pení se vším, co rekonstrukce pøinesla i za 
pomoc. Bez Vás všech by to nešlo!
Nyní už zaøezáváme v nových prostorách a pøi-
pravujeme se na jarní dny. Èeká nás zápis do 
1. tøídy – 13. a 14. 4. 2023, sbìr starého papíru 
hned po Velikonocích, Den dìtí i školní výlet. 
Už se tìšíme na sluneèné dny a další zvele-
bování školních prostor i školní zahrady, která 
nejen díky rekonstrukci (kopání hromosvodu), 
ale i kanalizaci také dostala zabrat. Pøejeme 
všem rodièùm a obèanùm krásné jarní dny!

øeditelka školy Mgr. Martina Škrobánková

Zprávièky ze sucholazecké školièky
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Velikonoce 2023

Po bohoslužbách: Adorace v "Božím hrobì"
Bílá sobota - 8.4.2023
(Doneste si s sebou svíèky! Po každé mši sv. 
žehnání  velikonoèních pokrmù!)
9:00 - 12:00 h. v Komárovì Adorace v "Božím 
hrobì"
9:00 - 16:00 h. v Raduni Adorace v "Božím 
hrobì"
16:00 h. v Raduni mše sv. vzkøíšení Pánì
18:00 h. v Komárovì mše sv. vzkøíšení Pánì
Velikonoèní nedìle - 9.4.2023
(Po každé mši sv. žehnání velikonoèních 
pokrmù!)
7:30 h. v Raduni mše sv. 
8:45 h. v Komárovì mše sv.
10:30 h. v Nových Sedlicích mše sv.  
Velikonoèní pondìlí - 10.4.2023
7:30 h. v Raduni mše sv.,
8:45 h. v Komárovì mše sv.,
10:30 h. v Suchých Lazcích mše sv. 

Pøíležitost ke svaté zpovìdi
sobota 1.4.2023 – Komárov 16:30 - 17:00 h.;  
Suché Lazce od 18:45 h.
nedìle 2.4.2023 – Raduò 7:00 - 7:30 h.; Nové 
Sedlice od 11:00 h.
úterý 4.4.2023 – Raduò od 16:00 h.*; Komárov  
17:00 - 18:00 h.*
støeda 5.4.2023 – Komárov 17:30 - 18:00 h.
ètvrtek 6.4.2023 – Raduò 15:30 - 16:00 h.;    
Komárov od 19:00 h.
pátek 7.4.2023 – Komárov od 19:00 h.
* Zpovídá cizí zpovìdník. Pamatujme na záva-
zek, který vyplývá z církevního pøikázání, že 
každý katolík se má vyzpovídat ze svých høíchù 
aspoò jednou do roka a pøijmout Svátost oltáøní 
aspoò ve velikonoèní dobì!

Kvìtná nedìle - 2.4.2023
(Doneste si ratolesti s sebou!)
17:00 h. (sobota) v Komárovì žehnání ratolestí 
a mše sv. 
18:00 h. (sobota) v Suchých Lazcích žehnání 
ratolestí a mše sv. 
7:30 h. v Raduni žehnání ratolestí a mše sv. 
8:45 h. v Komárovì žehnání ratolestí a mše sv.
10:30 h. v Nových Sedlicích žehnání ratolestí 
a mše sv. 
Zelený ètvrtek - 6.4.2023
16:00 h. v Raduni mše sv. veèeøe pánì
18:00 h. v Komárovì mše sv. veèeøe pánì Po 
bohoslužbách: Adorace v "Getsemanské 
zahradì"
Velký pátek - 7.4.2023
(Dnes je den pøísného pùstu!)
15:30 h. v Raduni pobožnost køížové cesty
16:00 h. v Raduni velkopáteèní obøady
17:30 h. v Komárovì pobožnost køížové cesty
18:00 h. v Komárovì velkopáteèní obøady

Poøad bohoslužeb
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Svìtlo velikonoc neboli mìj jiskru!

Pøátelé! Každému køes�anskému chrámu 
v tìchto sváteèních dnech vévodí velikonoèní 
svíce, svíce která symbolizuje zmrtvýchvstání. 
V Itálii mnohé chrámy podnes mají obrovské 
svíce a obrovské svícny, aby velikonoèní svíce 
byla z otevøeného kostela vidìt možná na míle 
daleko. Tahle svíce je majákem, protože sym-
bolizuje toho, který je skuteèným majákem pro 
orientaci hodnot v tomto svìtì! Jediný plamen 
této svíce dokáže prozáøit každou temnotu 
života! Když se tento plamen dìlí, pokud 
rozsvìcujeme další svíce, neubývá ho, ale svìtlo 
se násobí. To je také i náš úkol!  V èeském 
jazyce bychom použili výraz, že èlovìk "MÁ 
JISKRU". Toto vyjádøení má hluboký smysl, 
pøedstavuje to, o co se máme my sami vlastnì 
snažit. Bùh nestvoøil èlovìka proto, aby se stal 
masou, souèástí nìjaké lidské hmoty, která 
se žene za plnými nádobami jídla, u nichž 
nepøemýšlí. Bùh stvoøil èlovìka, aby byl jeho 
obrazem a podobou. Pro nás je to výzva, 
abychom vyrùstali do lidskosti, aby v nás svìtlo, 
kterým je Bùh sám, bylo pøítomno. Abychom 
prostì mìli jiskru! S kolika lidmi se v životì 
setkáváme a o kolika lidech to mùžeme øíct? 

Nedokážeme svùj pocit nìkdy pojmenovat, ale 
cítíme v nich Ducha! Setkat se s podobným 
èlovìkem je prostì úžasné! Takové setkání nás 
nemùže ponechat nepromìnìné! 
Velikonoèní svíce je vlastnì symbolem, podnì-
tem k tomu, aby se v našich životech zrcadlil 
Bùh. Aby byl poznán, aniž bychom tøeba 
otevøeli ústa. Aby byl vidìt na našem životì. 
Aby byl pøítomen v sebemenším pohledu 
a gestu. Snažme se, aby ve všem, co dìláme,   
tato jiskra byla pøítomna! Tato subtilní 
skuteènost, stejnì jako plamen svíce, má v sobì 
rozmìr køehkosti. Zároveò je to však velká síla 
a souèasnì nasmìrování k cíli, které je tak 
zásadní jako je rozsvícený maják dùležitý pro 
ty, kdo se na moøi ocitnou v bouøi. Jde o to, 
abychom tomuto svìtu skuteènì dokázali být 
svìtlem jeden druhému, sobì navzájem být 
darem! Jeden starý, paralyzovaný, slepý vojín 
ležel v posteli v nemocnici pro veterány. Byl 
smutný a osamìlý. Jednou dostal do pokoje 
spoluležícího, který byl veselejší a pøátelštìjší 
než on sám. Našel odvahu se ho zeptat, když 
leží u okna, co z nìj vidí? Ten mu s nadšením 
vyprávìl, co se venku dìlo. Vyprávìl o kve-
toucích kvìtinách, o poskakujících ptácích, 
o hrajících si dìtech. Stalo se to tak denním 
rituálem, který pomáhal slepému muži udržovat 
kontakt s vnìjším svìtem. Až do dne, kdy muž 
u okna zemøel. Na jeho místo pøišel nový 
èlovìk. Také jeho se slepec ptá, co vidí z okna? 
Onen muž mu odpovídá: Nevím, co øíct, pane? 
To okno je zazdìné! Krutá realita života! Avšak 
ten zesnulý voják mìl pravdu: Tam je víc než 
bílá zeï! Za tou zdí pulsuje život! Pøátelé! 
Lidé, kteøí žijí s nadìjí, vidí dál! Lidé, kteøí žijí 
z lásky, vidí hloubìji! Lidé, kteøí žijí z víry, 
vidí vše v jiném svìtle! Kéž nikdy na to neza-
pomeneme, i v sebevìtší temnotì, že taky pro 
nás hoøí svìtlo velikonoèní svíce. 
S jarním a velikonoèním pozdravem,

 váš faráø P. Adam Ma³ek.Foto: komárovská farnost

duben 2023
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Nìkolik ukázek z fotografického fondu Josefa Klaudy z pøelomu století 1900

Digitalizoval David Závìšický, 11/2022.

Cesta N. Sedlice - Pøerovec Nad Sedlinkou - Pøerovec

Bílý Andìl S. Lazce 1911Podvihovský Mlýnek 1912

Štramberk 5/1908Bøidlièný lom Budišovice
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Poslední výstøel AVZO dne 29.12.2022 ve støelnici na Strážnici

duben 2023

Foto: David Závìšický
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nežádoucí odraz støely. Pomyslnou kompenzací 
za zpoždìní však byla støelba pod zcela novým 
pøístøeškem, který mimo jiné zlepšil i svìtelné 
podmínky pro sportovní støelbu. Taktéž již 
nebude potøeba každoroènì instalovat pøed 
zimním obdobím podpùrné døevìné vzpìry, 
které chránily støechu pøed nadmìrnou snìho-
vou zátìží. Mìsíc listopad 2022 jsme zakonèili 
pravidelnou výroèní èlenskou schùzí, která 
probìhla dne 25.11.2022 v podveèerních 
hodinách. Z celkového poètu 34 èlenù se sešlo 
v klubovnì spolku 23 èlenù, což lze hodnotit 
jakožto vysokou úèast. Úvodního slova se již 
tradiènì ujal pøedseda poboèného spolku 
Oldøich Kubesa. Následovala volba pøedsedy 
schùze a dalších potøebných osob pro øádný 
prùbìh. Èlenové spolku si odhlasovali nové 
správce støelnice, èímž je zachováno další 
fungování sportovní støelby v areálu. Èlenové 
výboru poboèného spolku prezentovali zprávu 
o èinnosti za uplynulé období a taktéž dosavadní 
hospodaøení poboèného spolku. Probìhla volba 
kontrolní komise a náhradníkù. Závìreèná 
diskuze se nesla v duchu nadcházejících 
sportovních a spoleèenských akcí, pøièemž 
byl stanoven termín brigády na zazimování 
støelnice a datum Posledního výstøelu. Výroèní 
schùze je nezbytnou souèástí života poboèného 

Závìr loòského roku 2022 probìhl ve znamení 
Místního pøeboru AVZO pro èleny poboèného 
spolku, výroèní èlenské schùze a Posledního 
výstøelu. Místní pøebor AVZO ve støelbì z ma-
lorážky se konal dne 20.11.2022. Za velice 
chladného poèasí se v ranních hodinách sešlo 
celkem 12 støelcù z øad poboèného spolku. 
Støelci absolvovali 30 soutìžních ran v nìkolika 
støeleckých smìnách. Velice chladné poèasí 
a jemný poprašek snìhu støelce potrápil, nic-
ménì i tak bylo dosaženo velice slušných 
výsledkù. Nejvyššího nástøelu 228 bodù dosáhli 
dva støelci, avšak v souladu s platnými støelec-
kými pravidly bylo stanoveno následující 
poøadí. Na prvním místì se umístil Václav 
Pchálek. Na druhém místì se umístila Sabina 
Kubesová. Na tøetím místì se s nástøelem 224 
bodù umístil Bøetislav Janošek. Místní pøebor 
se tentokráte konal v pozdìjším termínu, než 
tomu standardnì bývá, nebo� pøíèinou zpoždìní 
byla probíhající rekonstrukce støelnice a nez-
bytná potøeba instalace ochranných prvkù 
souvisejících s bezpeènou støelbou. Po zbudo-
vání nového døevìného pøístøešku bylo nezbytné 
v souladu s požadavkem policejní kontroly 
zakrýt veškeré plochy, které by mohly zapøíèinit 

Z èinnosti ZO Skála - AVZO STÈ ÈR
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spolku, nebo� si èlenové mimo jiné vyjasòují 
priority nadcházející sezóny a smìr, kterým se 
poboèný spolek chce vydat. V dnešním vysoce 
konkurenèním prostøedí je velice tìžké zaujmout 
potenciální nové èleny, což je bezesporu nemalý 
problém každé ze složek v naší obci. Jakýkoliv 
nový èlen je v našem poboèném spolku srdeènì 
vítán. Závìreènou støeleckou akcí v loòském 
roce 2022 byl Poslední výstøel pro èleny 
poboèného spolku a rodinné pøíslušníky. Poèasí 
tentokráte pøíjemnì pøekvapilo a místy vysvitlo 
i sluníèko. V poètu 22 úèastníkù se støílelo ve 
více støeleckých disciplínách po celé dopoledne. 
Støelci støídali jednotlivá malorážková a vzdu-
chovková stanovištì a sbírali cenné body pro 
závìreèné vyhodnocení. Celkovým vítìzem se 
stal zaslouženì Tomáš Smìja. Po závìreèném 
vyhodnocení výsledkù støelce èekala volná 
zábava s obèerstvením. Poslední spoleèensko-
sportovní akci roku doprovází hodnocení 
uplynulé sezóny a bilancování èinnosti spolku. 
Rok 2022 byl z pohledu renovace støeleckého 
areálu úspìšný, nebo� èlenové spolku postavili 
zcela nové zastøešení støelecké èásti støelnice. 
Z pohledu støeleckého spolku se jednalo o vý-
znamný projekt, nebo� v budoucnu bude sloužit 
jak pro støeleckou èinnost èlenù poboèného 
spolku, tak pro jiné návštìvníky støeleckého 
areálu v rámci aktivit, které støelecký spolek 
poøádá. Úspìšná realizace mohla probìhnout 
pouze díky práci èlenù poboèného spolku, 
finanèní podpory naší obce a v neposlední øadì 
i pomoci nìkolika dobrovolníkù.
Na zaèátku února letošního roku probìhla v kul-
turním domì v Suchých Lazcích slavnostní 
èlenská schùze u pøíležitosti 55. výroèí založení 
støeleckého spolku. Vedle øádných èlenù byli 
pozváni také starosta obce a zástupci 
jednotlivých složek (Sbor dobrovolných hasièù, 
Myslivecké sdružení Hoš�ata, TJ Suché Lazce 
a Klub dùchodcù). Výroèní schùzi zahájil 
pøedseda spolku Oldøich Kubesa, na kterého 

navázal Bøetislav Janošek pøipomenutím historie 
spolku. Po ukonèení oficiální èásti mìli úèast-
níci možnost nahlédnout do historických kronik 
a sledovat fotodokumentaci poøízenou z jedno-
tlivých spolkových událostí. Zaèátek sezóny 
bude patøit brigádì na zprovoznìní støeleckého 
areálu po období zimního klidu, na což naváže 
dne 23.4.2024 již 38. roèník støeleckých závodù 
O pohár osvobození Suchých Lazcù 2023. 
V mìsíci kvìtnu probìhne soutìž ve støelbì 
z malorážky tøíèlenných družstev a soutìž ve 
støelbì ze vzduchové pušky pro dìti a mládež. 
V mìsíci èervnu probìhne turnaj v nohejbalu 
trojic a posezení u táboráku pro širokou 
veøejnost. Podzimní sezóna bude ve znamení 
støelecké soutìže pro èleny spolku a závìr 
støelecké sezóny tradiènì patøí Poslednímu 
výstøelu. Za AVZO Mgr. Jiøí Hajduk

Foto: Ing. Bøetislav Janošek

duben 2023
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narodil 17. èervna 1725 v Suchých Lazcích è. 1 
a zemøel 30. ledna 1762 tamtéž. Kaplièku s nej-
vìtší pravdìpodobností nechal postavit jeho otec 
Adam Gotfríd Tvorkovský z Kravaø (*1675 + 
9. dubna 1739). Adam Gotfríd se oženil s Ulri-
kou Kristýnou Pottovou z Lubrasu a postupnì 
spolu mìli 9 dìtí. Prvorozený Gotfríd Hyacint 
Kristián Josef (*24. bøezen 1716) se nedožil 
jednoho roku, druhý Vojtìch Josef Hyacint 
Gotfríd (*21. srpen 1717) zemøel po roce života, 
následovala dcera Ulrika Alžbìta Josefa 
Leopoldina (*17. listopad 1718), tøetí syn 
Gotfrid Kristián Karel Ludvík Josef (*3. bøezna 
1720) se opìt nedožil roku, druhá dcera Anna 
Josefa Antonie Pøemyslava (*18. èerven 1721) 
žila jen nìkolik mìsícù. Teprve ètvrtý syn Karel 
Antonín Tadeáš Ignác Josef Hyacint (*1. ledna 
1723) se dožil 63 let a byl posledním dospìlým 
mužským potomkem rodu. Tøetí dcera Marie 
Josefa Antonie Pøemyslava (*29. února 1724) 
se dožila pouze pùldruhého roku. Šestý syn 
Vilém Ignác Josef Èeslav František Xaverský 
(*10. února 1728) žil jen nìkolik mìsícù. Pátý 
syn Antonín Gotfríd Jan Nepomuk Josef Ignác 
František z Pauly (*17. èerven 1725) se poz-
dìji ujal správy Suchých Lazcù, ale zemøel 
pomìrnì mlád ve vìku 36 let. S manželkou 
Marií Josefou Lichnovskou z Voštic mìli 
celkem dvì dìti. Prvorozený Hyacint Antonín 
Josef Michael (* 8. èervenc 1756) se nedožil 
jednoho roku. Druhorozená dcera Marie Tekla 
Terezie Antonie Josefa (*11. srpen 1757) se 
stala øeholnicí a pozdìji vstoupila do kláštera 
Notre Dame v Paøíži. Byla to poslední pøímá 
pøíslušnice rodu Tvorkovských z Kravaø.
Dle mých odhadù mohl tuto svatojánskou 
kaplièku postavit právì Adam Gotfríd Tvor-
kovský z Kravaø (1675 - 1739) pravdìpodobnì 
v letech 1730 jako vdìk za svého pøeživšího 
potomka (Antonín Gotfríd Jan Nepomuk Josef 
Ignác František z Pauly - 1725-1762), který 
jako jedno ze tøí z celkem devíti dìtí pøežil 

Kaplièka sv. Jana Nepomuckého byla postavena 
naproti bývalého manského statku, sídla staro-
bylého rodu Tvorkovských z Kravaø. Suché 
Lazce se staly rodovým majetkem Tvorkov-
ských v 70. letech 16. století, kdy je nejvyšší 
komorník opavského knížectví Mikuláš 
Tvorkovský z Kravaø zakoupil spoleènì s dal-
šími statky v okolí. Tento rod, který mìl ve 
znaku zavinutou støelu (odøivous), patøil mezi 
nejstarší na Opavsku a první zmínky se datují 
do 13. století. Zajímavostí je, že tento rod se po 
mnoho generací potýkal s chronickou agresi-
vitou vùèi svým poddaným, o èemž svìdèí øada 
soudních sporù. Od poèátku 60. let 17. století 
sužoval sucholazeckou vìtev rodu Tvorkov-
ských také znaèný nedostatek financí, který mìl 
svùj prapoèátek v dánské rebelii a v tøicetileté 
válce. Po Mikuláši Tvorkovském patøilo zboží 
Suché Lazce následnì dalším generacím Tvor-
kovských, kterými byli Petrold, Hynek Václav, 
Julius Eusebius, Adam Gotfríd až po Antonína 
Gotfrída, po jehož smrti rod vymøel po meèi. 
V návaznosti na kaplièku sv. Jana Nepomuc-
kého nás bude zajímat právì poslednì jmeno-
vaný Antonín Gotfríd Jan Nepomuk Josef Ignác 
František z Pauly Tvorkovský z Kravaø, který se 

Historie kaplièky sv. Jan Nepomucký

Plány na rekonstrukci Zámeèku



strana

33.

duben 2023

budovu pomìrnì skromného vzhledu. Díky 
pøedchozímu zadlužení, které postihlo rod za 
Juliuse Eusebia, se stal tento zámeèek jediným 
sídlem rodu a Tvorkovští zde celou dobu žili. 
A to i poté, co se rod uchýlil k delšímu pronáj-
mu sucholazeckého léna. Adam Gotfríd dokonce 
uvažoval o rekonstrukci zámeèku na honos-
nìjší sídlo, ale v realizaci mu zabránily znaèné 
dluhy a finanèní potíže. Podaøilo se však docho-
vat nìkolik plánù se zámìrem na rekonstrukci. 
V tìsné blízkosti zámeèku (prakticky byl jeho 
souèástí) byl sucholazecký statek (folwark). Oba 
objekty se spoleènì zachovaly až do konce 2. sv. 
války, kdy byly kvùli znaèné devastaci zbou-
rány. Naši dìdové objekt znali pod názvem 
"Šitavancùv dvùr". Zùstal po nìm jen název 
ulice "Ve Dvoøe", protože právì zde byl panský 
dvùr. Posledním majitelem byl uèitel, písaø 
a kronikáø Karel Šitavanc (*1875), který statek 
koupil 15.4.1912. Po válce se už do Suchých 
Lazcù nevrátil. 
Více se dozvíte ve stavebnici, kterou lze 
zakoupit na poštì Partner v Suchých Lazcích.

Autor èlánku a modelu David Závìšický

a dožil se dospìlého vìku. (Šest z devíti dìtí se 
nedožilo 1 roku) Skuteènost, že jeho syn mìl 
jedno ze jmen Jan Nepomuk a fakt, že kaplièka 
je zasvìcena právì Nepomukovi, asi není náho-
dná. Jan Nepomuk jako jeden z oblíbených 
èeských zemských patronù byl svatoøeèen 
v roce 1729 a pravdìpodobnì krátce nato došlo 
k výstavbì kaplièky. Bez zajímavosti není také 
skuteènost, že jeho manželka Ulrika Kristina 
Pottová z Lubrasu zemøela rovnìž v roce 1729. 
Jak již bylo výše zmínìno, smrtí Karla Antonína 
Tvorkovského z Kravaø 5. bøezna 1786 ve vìku 
63 let vymírá sucholazecká rodová vìtev 
Tvorkovských. I když se Karel Antonín oženil 
s Marií Alžbìtou Terezií Pagatschovou z Pabur-
gu, jejich manželství bylo formální a bezdìtné. 
V zoufalé snaze zachovat rod Karel ve vyšším 
vìku adoptoval Alžbìtu Aloisii Kunzelovou, 
ale ta již nebyla v pokrevní linii rodu.
V kaplièce sv. Jana se dodnes po stranách sochy 
nacházejí dva sloupy na døevìných truhlicích, 
které symbolizují vymøení rodu Tvorkovských 
z Kravaø po meèi. Kaplièka stávala naproti 
manského sídla rodu Tvorkovských v tzv. 
zámeèku. (Dnes zde stojí obchod se smíšeným 
zbožím a hasièárna.) Nebyl to však zámek tak 
jak ho vnímáme dnes. Jednalo se spíše o nízkou 
jednopatrovou døevìnou a èásteènì zdìnou 

Zámeèek v Suchých 
Lazcích, pøibližnì 
30. léta 18. století

Pohled na manský statek se zámeèkem 
v indikaèní skice z roku 1836.

ZámeèekKaplièka sv. Jan

Statek
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Na klubovém setkání v novém roce nás pøivítala 
naše vedoucí klubu J. Kuloviaková. Popøála 
nám pøedevším zdraví, rodinnou pohodu, a hlav-
nì hodnì sil do další èinnosti v klubu. Popøáli 
jsme našim oslavenkyním H. Volná - 71 let, 
J. Friedlová - 73 let, hlavnì zdraví a pohodu. 
Za blahopøání nám pøipravily sladkou odmìnu. 
Hlavní náplní našeho setkání byla diskuse o 
tom, jakým smìrem by se mìla èinnost klubu 
ubírat. Na návrh èlenù byl výbor rozšíøen o paní 
I. Hrabovskou. Èekal nás velký úkol. Pøipravit 
program na oslavu 30 let trvání našeho klubu. 
Výbor pøedložil návrh a ten byl doplnìn o ná-
vrhy èlenù. Byly rozdìleny úkoly. Poté nechy-
bìla volná zábava, vtipy a spoleèná veèeøe. 
Poèátkem února jsme dostali pozvání od pana 
O. Kubesy na oslavu 55 let trvání SVAZARMU. 
Takové pozvání se neodmítá, a tak èlenka 
našeho klubu M. Friedlová se této oslavy zúèas-
tnila. Dne 9. února nás èekala velká oslava, a to 
30 let trvání našeho klubu. Pøedcházela tomu 
velká a nároèná pøíprava. Pozvánky pøipravil 
pan S. Kaštovský a ty byly pøedány L. Heèko-
vou, A. Loudovou a H. Paláèkovou zvaným 
hostùm a tìm, kteøí byli od poèátku v klubu 
a pro zdravotní stav a jiné problémy klub 

Klub dùchodcù Veselé Berle S. Lazce

nenavštìvují. Naše pozvání pøijal pan starosta 
P. Oriešèík, øeditelka místní základní školy 
M. Škrobánková, za hasièe pozvání pøijala 
P. Benšová, za SVAZARM O. Kubesa a za 
sportovce M. Oriešèík a také manžele Balovi. 
Též pozvaní pøijala paní Z. Balová, K. Rybková, 
P. Kubínová, Z. Ulmanová, O. Závìšická, 
V. Otýpková a pan J. Kalužík. Paní J. Kaštovská 
a M. Jedlièková se postaraly o hosty a uvedly je 
na místo. Všechny pøítomné pøivítala J. Kulo-
viaková a také pøipomnìla, že je nám líto, že 
mezi nás už nemohli pøijít dlouholetí èlenové 
pan L. Tichopád, T. Vašek. Pøed krátkou dobou 
odešli z našich øad. Dìkujeme jim za vše, co 
pro klub udìlali. Vedoucí klubu vyzvala k slav-
nostnímu pøípitku. Pan starosta nám podìkoval 
za dosavadní práci pro obec a popøál nám do 
dalších let hlavnì zdraví. Také naše setkání 
pozdravila paní P. Benšová a rovnìž nám 
popøála vše dobré. Všichni pøítomní obdrželi 
malý dárek, byl to notýsek s logem našeho 
klubu, který pøipravil S. Kaštovský a k tomu 
propiska. Nechybìl kulturní program. Žákynì 
místní základní školy pod vedením paní øedi-
telky nám pøedvedly pìkné vystoupení a za svou 
snahu a píli obdržely sladké podìkování, které 
jim pøedaly J. Kaštovská a M. Jedlièková. 
Rovnìž kulturní vystoupení si pøipravily 
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H. Volná, L. Heèková a M. Friedlová. Velký 
a nelehký úkol si na sebe vzal S. Kaštovský. 
Pøipravil video, ve kterém byla shrnuta èinnost 
klubu za 30 let. Vše se nedalo zahrnout, a proto 
byly k nahlédnutí kroniky. A. Loudová pøipo-
mnìla vznik klubu a jeho zaèátky. Rovnìž 
slovem provázela celé video. Na závìr podì-
kovala našim zastupitelùm za finanèní pomoc 
pro naši klubovou èinnost. Podìkování patøilo 
také panu starostovi za jeho vstøícnost a pomoc 
a také za to, že si najde èas navštívit náš klub. 
Podìkovala panu O. Kubesovi, že nám ochotnì 
propùjèuje areál na Strážnici k našim schùzkám 
a panu M. Oriešèíkovi, že nám sportovci 
ochotnì propùjèují høištì. Podìkování patøilo 
také panu T. Balovi za jeho taxi služby a jeho 
manželce za to, že v jejich prostorách mùžeme 
svá klubová setkání uskuteèòovat. Také podìko-
vání si zaslouží naši èlenové, bez nich by nebylo 
èinnosti klubu. Poté následovalo vystoupení 
šesti èlenù souboru "Bejatky" ze Štítiny. Bylo 
to krásné vystoupení a bylo odmìnìno velkým 
potleskem. Nezapomnìli jsme na únorové osla-
vence - J. Kaštovská - 74 let, K. Sasová - 71 let. 
Oslavencùm jsme pøipili na zdraví a pøedali 
kvìtiny. M. Pchálková, A. Loudová byly 
ocenìny diplomem za kulturní chvilku. Tyto 
diplomy pøipravil S. Kaštovský. Nechybìla 

volná zábava a spoleèná veèeøe. Navštívili jsme 
v opavském divadle pøedstavení "Noc na 
Karlštejnì". Pro ètrnáct našich èlenù to byl 
krásný kulturní zážitek. Na bøeznovém setkání 
jsme si pøipomnìli MDŽ. Muži na nás neza-
pomnìli a pøedali nám kvìtinu. Pøišel nás 
pozdravit náš pan starosta P. Oriešèík. Nechybìl 
kulturní program k tomuto svátku, který 
pøipravily "Koøenáøky" M. Jedlièková a M. 
Šustková. Za své vystoupení byly odmìnìny 
potleskem. M. Jedlièková nám ještì pøeèetla 
krásnou báseò o ženách. A. Loudová seznámila 
pøítomné s historií SVAZARMU, který v únoru 
letošního roku slavil 55. výroèí svého trvání. 
Také pøeèetla nìkolik humorných výrokù ze 
života. Pøítomní se u toho dobøe bavili. 
Nezapomnìli jsme blahopøát paní M. Friedlové 
k jejím 76. narozeninám. Pøedali jsme kvìtiny 
s pøáním dobrého zdraví a pohodu do dalších let. 
Za blahopøání nás odmìnila sladkou dobrotou. 
Nechybìla volná zábava a spoleèná veèeøe. 
Když jsme se rozcházeli, popøáli jsme si krásné 
prožití Velikonoèních svátkù, které nás èekají.

Za klub dùchodcù Anna Loudová

duben 2023

Foto: Stanislav Kaštovský
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Fotografie výroèní schùze AVZO k 55. výroèí založení spolku ze dne 3.2.2023

Foto: David Závìšický
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Foto: David Závìšický

Fotografie z tradièního hasièského plesu ze dne 4.2.2023 v sále U Baly
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Myslivecký spolek Hoš�ata

Rok 2022 byl pro Myslivecký spolek Hoš�ata 
dost hektický. Po jedné z èastých vichøic došlo 
k poškození støechy myslivecké chaty a muselo 
dojít k rozsáhlé rekonstrukci. Byla opravena 
støecha a položena nová krytina vèetnì oplecho-
vání. Pøi tìchto pracích jsme provedli venkovní 
i vnitøní nátìr celé chaty. Došlo také u nás k vý-
mìnì "zdroje tepla". Byla zakoupena nová 
kamna a napojen nový kouøovod. Všechny 
práce tak vyšly bezmála na 80.000 Kè. První 
spoleènou akcí èlenù na zrekonstruované chatì 
pak bylo sèítání zvìøe 2023, které pro morav-
skoslezský kraj pøipadlo na den 25.2.2023.
V prùbìhu mysliveckého roku jsme vyrobili 
4 myslivecká zaøízení – sedaèky, pro možné 
pøesuny k polím, kde mùže dojít v prùbìhu roku 
k návštìvám "èerných rytíøù", jedincù prasete 
divokého. Jedná se zpravidla o tlupy lonèákù 
(jedinci starší jednoho roku), èi bachynì se 
selaty. Na jaøe je lákají sacharidy, a proto vyhle-
dávají øepu cukrovku, pak následuje nejen 
krmivo ale také krytina pøedstavující pole 
s osetou øepkou olejnou. Pšenice ozimá láká 
prasata svou mléènou zralostí a svùj celoroèní 
pobyt v naší honitbì zakonèují v kukuøici. 
V zimì pak zpravidla navštìvují prasata trvalé 

travní porosty - louky pøiléhající k lesním cel-
kùm. Bohužel ani letošní zima nebyla výjimkou, 
což dokazují jejich pobytové znaky. Za mys-
livecký rok 2021 požádal myslivecký spolek 
Hoš�ata o dotaci na zástøelné, kterou vyplácí 
Moravskoslezský kraj. Zástøelné je vypláceno 
za každé ulovené divoké prase, kterým: "byl 
v pøíslušné honitbì v hospodáøském roce 
pøekroèen roèní prùmìr odlovu prasat divokých 
za pìt hospodáøských rokù bezprostøednì 
pøedcházející hospodáøskému roku, za který je 
finanèní pøíspìvek požadován". V honitbì 
Hoš�ata se jednalo o 9 ks èerné zvìøe. Èástka 
ve výši 18.000 Kè tak bude v nejbližších dnech 
pøevedena na úèet mysliveckého spolku.
I v roce 2022 jsme se snažili o pokraèování 
v zazvìøování honitby. Bylo vypuštìno cca 40 
ks odchované bažantí zvìøe do èásti Bøeží, 
10 ks divokých králíkù do lokality bývalé 
pískovny a 30 zajícù vypouštìných v rùzných 
lokalitách honitby Hoš�ata. 10 ks dospìlých 
jedincù zajíce polního z divokého chovu 
(odchytem) jsme zakoupili z poskytnuté dotace 
Mìstské èásti Suché Lazce, 20 ks odchovaných 
jedincù zajíce polního z polodivokého chovu 
jsme zakoupili z pøislíbené dotace Moravsko-
slezského kraje se spoluúèasti spolku. Pøes zimu 
byly chovány samice králíka divokého, které 
budou i s mláïaty opìt vypuštìny do lokality 
bývalé pískovny. Jednou z prvních brigád 
letošního roku pak bude výstavba králièích nor 
pro zajištìní vhodných životních podmínek - 
rozmnožování a krytinu (snadný únik pøed 
predátory). V prosinci 2022 se dlouholetý èlen 
mysliveckého spolku, nestárnoucí myslivecký 
hospodáø, ale také milovník pøírody a lidové 
myslivosti pan Václav Žùrek dožil krásných 70 
let. K tomuto významnému životnímu jubileu 
mu pøejeme mnoho zdraví, štìstí, neslábnoucí 
životní elán a sílu k provozování myslivosti do 
dalších let. Bohužel konec roku 2022 se zapsal 
také smutnou zprávou o odchodu jednoho ze 
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zakladatelù Mysliveckého spolku Hoš�ata, 
posledního èestného èlena spolku, váženého 
pana Tomáše Vaška. Už nás nenavštíví na 
žádné z akcí spolku, na žádné schùzi nezapìje, 
nerozesmìje. Zaznìlo poslední "Halali" a my se 
s ním rozlouèili posledním úlomkem. Èest jeho 
památce!
Do dalšího mysliveckého roku 2023 pohlížíme 
pozitivnì, nebo� jsme dostali dùvìru vlastníkù 
honitby a podepsali jsme nájemní smlouvu na 
dalších 10 let. Vìøíme, že spoleènými silami 
zajistíme, aby krajina kolem nás, byla využívána 
nejen lidmi, ale také zvìøí, která ke slezské 
krajinì nesmazatelnì patøí. Myslivosti zdar!

Za MS Hoš�ata Jana Židková

Vážení pøíznivci myslivosti, vážení myslivci,
sešli jsme se opìt po roce na naší výroèní 
èlenské schùzi MS Hoš�ata, která se koná 
pravidelnì ke konci mysliveckého roku, aby-
chom si pøipomnìli a zhodnotili, co se v uply-
nulém období událo, co se povedlo a co ménì. 
Pøedem mnì dovolte, abych se vrátil ke smutné 
události, kdy den pøed svými narozeninami dne 
30. prosince loòského roku opustil naše øady náš 
dlouholetý èlen a pozdìji èestný èlen, velký 
myslivec, kamarád, pan Tomáš Vašek.
Jelikož tato výroèní èlenská schùze uzavírá 
pìtileté volební období, dovolte mi, abych vás 
seznámil s èinností mysliveckého spolku za toto 
období. Èlenská základna, vzhledem k ukonèení 
èlenství pana Jana Gracy k 31.12.2022 v MS 
Hoš�ata, èítá 19 aktivních èlenù. Èinnost MS 
v uplynulém období byla znaènì poznamenána 
vypuknutím epidemie covidu 19, energetickou 
krizí, vysokou inflací apod. Pøedevším z dùvodu 
covidu 19 musely být nìkteré akce rušeny, 
zmìnìny termíny, jedna výroèní a nìkolik 
èlenských schùzí zrušeno. Pøes všechny tyto 
problémy se ale podaøilo udržet spolek v chodu 

a vìtšinu plánovaných akcí uskuteènit. Na 
èlenských schùzích byli èlenové MS seznamo-
vání o jednáních výborù a o aktuálních otázkách 
MS Hoš�ata. Smìr naší èinnosti byl koncipován 
v souladu s potøebami našeho spolku pro zkva-
litnìní péèe o zvìø, ochrany životního prostøedí, 
udržování majetku MS v co nejlepším poøádku, 
pokrytí finanèních nákladù na chod MS, spo-
lupráci s našimi zemìdìlci a v neposlední øadì 
rovnìž s obcemi Suché Lazce a Podvihov.
Co se týèe zvelebování honitby, každý rok byly 
v jarních mìsících obdìlávána dvì myslivecká 
políèka na Hoš�atech a na Strážnici. Prùbìžnì 
byly dosazovány stromy a keøe ve zøízených 
chránìných krajinných prvcích na katastrech 
obcí Suché Lazce a Podvihov. Byly odstranìny 
oplocenky okolo tìchto alejí. Po dohodì se 
Zemìdìlskou a.s. Opava - Kylešovice byl 
proveden oøez vìtví urèitých alejí z dùvodù 
zprùjezdnìní komunikací velkou zemìdìlskou 
technikou. Rovnìž po vzájemné dohodì 
realizovalo zemìdìlské družstvo tvorbu biopásu.
Co se týèe inventáøe MS, byly vyrobeny 4 pevné 
sedaèky, 2 kazatelny, nìkteré kazatelny byly 
opraveny vèetnì Hubertovy kazatelny, 7 pøe-
nosných sedaèek. Naše myslivecká chata prošla 
celkovou rekonstrukcí - byla opravena podlaha 
podesty, provedeny celkové vnitøní i vnìjší 

Výroèní zpráva MS Hoš�ata 2023
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nátìry chaty a v neposlední øadì byla opravena 
poškozená støecha chaty a pokryta novou 
krytinou. V interiéru chaty byla instalována 
nová sporáková kamna. Traktor MS byl uveden 
do øádného technického stavu + platná TP. Byla 
uzavøena nová pojistná smlouva. Traktor je 
témìø nevyužíván - poslední výjezd byl asi na 
TP, což je škoda. Co se týèe kulturních akcí, 
každoroènì byly organizovány pøed odstøelem 
spárkaté zvìøe kontrolní støelby z kulových 
zbraní, kdy si každý èlen mohl ovìøit funkènost 
a pøesnost své zbranì. Po celé pìtileté období 
jsme pokraèovali v poøádání støeleckých dnù ve 
støelbì z kulové zbranì na malovaný terè a v 
brokové støelbì na asfaltové holuby na støelnici 
MS Maršovec. Akce byly vždy vyhodnocovány 
na naší myslivecké chatì. Tato akce si získala 
velký ohlas u celé èlenské základny. Poøádali 
jsme Zahájení prázdnin s myslivci v Podvihovì. 
Zúèastnili jsme se èásteènì jako poøadatelé 
nìkolika Gulášfestù, Vinobraní v Suchých 
Lazcích i v Podvihovì. Tyto akce za úèasti 
nemnoha našich èlenù pøinesly nemalé finanèní 
prostøedky našemu mysliveckému spolku. 
A v neposlední øadì jsme organizovali každo-
roènì naháòku na èernou zvìø z dùvodù snížení 
jejich stavù a tím zmírnìní škod na zemìdìl-
ských kulturách.

V uplynulém období jsme rovnìž investovali 
nemalé finanèní prostøedky do nákupu živé 
drobné zvìøe z dùvodu osvìžení genofondu 
toho, co v naší honitbì ještì pøežívá. Zakoupili 
jsme 60 ks koroptve polní, kterou jsme po 
zakomorování pøes zimní období vypustili do 
honitby, bylo odchováno a vypuštìno cca 150 ks 
bažantí zvìøe, zakoupili jsme nìkolik divokých 
králíku, které se podaøilo rozmnožit na cca 40 
ks. Jsou pøipravené k vypuštìní do vhodné 
lokality v naší honitbì (pøedbìžnì konec dubna) 
a v neposlední øadì jsme v listopadu loòského 
roku zakoupili 20 ks zajíce polního ze zájmo-
vého chovu a 10 ks zajíce z odchytu z volné 
pøírody a tyto vypustili do honitby. Toto vše 
v celkové èástce vyšší než 120.000 Kè. 
Realizaci vypouštìní živé drobné zvìøe do 
honitby bychom si nemohli ale dovolit, pokud 
bychom nezískali úèelové finanèní dotace od 
obcí Suché Lazce a Podvihov a nejen na živou 
zvìø, ale na zakoupení již výše uvedených 2 
kazatelen, materiálu na 7 pøenosných sedaèek, 
party stanu, na výrobu 4 vypouštìcích voliér, 
krbových kamen na mysliveckou chatu a v ne-
poslední øadì na nákupy jadrných krmiv a ka-
menné soli pro zimní pøikrmování jak zvìøe 
drobné, tak zvìøe spárkaté v dobì nouze. 
Úèelové finanèní dotace za toto pìtileté období 
èinily od obou obcí více než 200.000,- Kè. Pro 
letošní rok máme schváleny žádosti o finanèní 
dotaci ve výši 35.000,- Kè od obce Suché Lazce 
(25.000,- na nákup 10 ks zajíce polního + 
10.000,- na nákup jadrného krmiva) a 10.000,-
Kè od obce Podvihov (5.000,- na zakoupení 
nerezových hrncù na dovybavení naší mysli-
vecké chaty + 5.000,- na jadrné krmivo).
Za tyto finanèní injekce, bez kterých by naše 
èinnost byla velice ochuzena, patøí zastupitelùm 
obcí Suché Lazce a Podvihov obrovské podì-
kování. Rovnìž velké podìkování patøí staros-
tovi S. Lazcù panu Mgr. Petru Orešèíkovi za 
osobní penìžitý dar mysliveckému spolku 
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Hoš�ata ve výši 18.000,- Kè. Co se týèe spo-
lupráce se zemìdìlci a s HS, není na špatné 
úrovni. Podíleli jsme se na organizaci dvou 
posledních valných hromad HS, kdy na 
poslední byla schválená nová nájemní smlouva 
do 31. bøezna 2033. Rovnìž VH schválila 
uvolnìní až 20.000,- Kè na nákup urèitých osiv 
ke zkvalitnìní rùznorodosti biopásù a k nákupu 
živého genofondu k dalšímu zazvìøení honitby. 
Za to vše patøí i zemìdìlcùm velké podìkování.
V Zemìdìlské a. s. Opava - Kylešovice došlo 
k celkové obmìnì vedení spoleènosti a tím si 
myslím, že se vytvoøí cesta ještì k lepší spolu-
práci mezi zemìdìlci a myslivci. Na posledním 
jednání MS probìhly volby nového výboru MS 
Hoš�ata. Nový výbor nastoupí v ne pøíliš 
lichotivé dobì. Bude muset èelit nepøíjemným 
útokùm urèitých skupin, které již dnes brojí 
k likvidaci myslivcù, k likvidaci honiteb, zmìnì 
výmìry honiteb, ke zmìnì zákonù o myslivosti. 
Bohužel dnešní vládnoucí garnitura je naklo-
nìna tìmto rádoby rádcùm a odborníkùm, jak 
zabránit škodám zpùsobených zvìøí, vyhubením 
urèitých druhù zvìøe apod. Doufáme, že zvítìzí 
zdravý rozum. Pøeji novému výboru, pokud 
bude zvolen, aby mìl pevné nervy, nenechal se 
vyprovokovat k nechtìným výrokùm a obrnil se 
trpìlivostí. Pøeji výboru, aby se mu v jeho práci 

daøilo a aby posunul èinnost mysliveckého 
spolku opìt o krok dál k prospìchu naší pøírody.
Dovolte mi, abych na závìr podìkoval všem 
èlenùm výboru, kteøí obìtovali na úkor svých 
rodin spoustu svého volného èasu pro zdárný 
chod spolku, za odvedenou práci v tomto 
nelehkém akèním období. A nejen za toto obdo-
bí, nìkteøí jsou èleny výboru 20, 34 a témìø 40 
let. V neposlední øadì patøí velké podìkování 
všem èlenùm MS za spousty práce po celých pìt 
let. Spoleènì se podaøilo splnit všechny plány, 
závazky, které jsme si pøedsevzali. 
Pøeji Vám všem hodnì zdraví, rodinné pohody, 
elánu do další práce, spousty krásných 
mysliveckých zážitkù a Myslivosti Zdar!

Pøedseda MS Hoš�ata Radomír Kubesa st.

Foto: Myslivecký spolek Hoš�ata
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Sbor dobrovolných hasièù Suché Lazce

Zimní mìsíce jsou obdobím, kdy mladí hasièi 
trénují formu a hlavnì fyzièku v tìlocviènì. 
Protažení, posilování a kolektivní hry jsou však 
neménì dùležité.
Vedoucí mládeže spolu s výborem SDH se 
snažili dìtem èekání na jarní sezónu zpestøit 
nìkolika akcemi. V pøedvánoèním èase nesmìla 
chybìt Mikulášská nadílka. Ta se konala 
v sobotu 3. prosince na Myslivecké chatì. Dìti 
se svými vedoucími pøichystaly krmení pro lesní 
zvìø a zazpívaly si nìkolik koled a vánoèních 
písnièek. Pro všechny byl pøichystaný punè 
a párek v rohlíku. Pak už svatý Mikuláš s andìly 
a èerty spravedlivì rozdìlil balíèky s dobrotami 
a k tomu dìti ještì dostaly sportovní batùžky 
s logem SDH a jmenovkou se svým jménem. Po 
novém roce si byli sucholazeètí hasièi zabruslit. 
V sobotu 14. ledna se mladí hasièi sešli spolu se 
svými rodièi, prarodièi a sourozenci v Kravaøích 
na ledové ploše. Venku panovalo doslova jarní 
poèasí, a tak hodina a pùl na ledì byla 
pøíjemným zpestøením sobotního dopoledne.
Tréninky bìhem zimy probíhají zpravidla 
v tìlocviènì. Snìhová nadílka ani letos 
nevydržela dlouho, tak nám ani jeden trénink 
nevyšel na snìhu. Ale pro trochu zpestøení, 

a hlavnì osvìty nám v pátek náš èlen Miloš 
Holuša pro dìti pøipravil pøednášku s prak-
tickou ukázkou základù první pomoci. 
Opakování základních pravidel první pomoci 
a chování v pøípadì úrazu není nikdy dost. Dìti 
si mohly vyzkoušet také umìlé dýchání a oše-
tøení krvácení.
A aby dìti trochu poznaly skuteènou práci 
a prostøedí, ve kterém cvièí a fungují profesio-
nální hasièi, èekala je v sobotu 25.3. exkurze na 
stanici Hasièského záchranného sboru v Ostravì  
Fifejdách. Jaro už je doslova za dveømi a mladí 
hasièi už se moc tìší na tréninky venku, u hasi-
èárny, na dráze. Bìhem jarní sezóny na dìti èeká 
nìkolik soutìží, tradièní akce Pálení èarodìjnic 
a možná i nìco dalšího. 
Valná hromada sboru se konala v pátek 9. 
prosince v kulturním domì obce. Na programu 
bylo vyhodnocení roku 2022. Byly pøedneseny 
zprávy z jednotlivých úsekù za uplynulý rok. 
Ke schválení valné hromadì byly také pøed-
neseny návrhy rozpoètu a plán èinnosti na rok 
2023. Nìkolik èlenù bylo za svou práci ocenìno 
uznáním èi vyznamenáním.
Starosta obce Mgr. Petr Oriešèík podìkoval 
výboru SDH i všem aktivním èlenùm za jejich 
prezentaci obce, a pøedevším pomoc a pøínos 
hasièù obci.
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Hlavní akcí zimních mìsícù poøádanou SDH byl 
však dlouho oèekávaný tradièní Hasièský ples. 
Ten letošní se konal dne 4. února 2023 opìt 
v sále Hostince U Baly. Po dvouleté covidové 
odmlce se sucholazeètí a pøespolní opìt 
spoleènì pobavili na vyhledávaném plese. Také 
letos šlo o jediný ples v obci, a tak byla velmi 
brzy všechna místa beznadìjnì vyprodána. 
Krátce po osmé hodinì pøivítali organizátoøi 
v èele se starostou hasièù všechny hosty a ples 
byl tímto slavnostnì zahájen. K tanci a poslechu 
hrála opìt kapela Merkur. Nechybìlo "vy-
troubení" pro dámy i pro pány a tombola 
s øadou pìkných cen. Hasièi dìkují všem, kteøí 
pøispìli vìcným nebo finanèním darem do 
tomboly, pøišli se pobavit, a hlavnì podpoøit 
sucholazecké hasièe. Na další ples se mùžete 
tìšit opìt za rok 3. února 2024. Dne 18. bøezna 
probìhlo v Bolaticích Okresní shromáždìní 
pøedstavitelù SDH. Zde mimo jiné s hrdostí na 
naše èleny pøevzal starosta hasièù ocenìní za 
aktivní úèast na akci Daruj krev s dobrovol-
nými hasièi za rok 2022. Náš sbor byl jedním 
s nejvíce dárci v rámci okresu. Tímto dìkujeme 
našim èlenùm za pøízeò a nezištnou pomoc 
i v rámci tak dùležité èinnosti jako je 
dobrovolné darování krve. Upøímné díky! 
V sobotu dne 1. dubna poøádali hasièi chari-

tativní sbírku. Spoluobèané mìli možnost 
donést do hasièárny v dobì od 9 do 12 hodin 
ošacení a boty pro dìti i dospìlé, hraèky, 
vybavení do domácnosti, ložní prádlo, závìsy, 
záclony, deky, nádobí, drobné elektrospotøebièe, 
zkrátka vše, co je možné ještì použít nebo nosit.
Dále je možné po domluvì do hasièárny 
v prùbìhu celého roku donést nefunkèní 
elektrospotøebièe, které jsou nìkolikrát za rok 
odváženy v rámci celorepublikové akce 
Recykluj s hasièi. Od záøí do konce øíjna byla 
spoleèenská èást hasièárny dána k dispozici 
k užívání naší škole, která jí využila jako 
náhradní prostory pro výuku prvòáèkù po dobu 
rekonstrukce školy. Snažili jsme se jim vyjít 
maximálnì vstøíc a dle reakcí se nám to snad 
i povedlo. Dìkujeme za krásné obrázky, které 
nám dìti zanechaly v hasièárnì jako podìko-
vání. Ve spolupráci s obcí byla z pøední strany 
hasièárny instalována nová sekèní vrata. Tato 
jsou zatím schována za vraty starými, která 
budou odstranìna v jarních mìsících po opravì 
podlahy a špalet. Tímto dìkujeme obci za 
investici a všem èlenùm a pøíznivcùm, kteøí se 
podíleli na pøípravì a instalaci vrat. Po domluvì 
došlo také k vymalování klubovny a sociálního 
zaøízení, zde dìkujeme pracovníkùm obce za 
pomoc. Zásahová jednotka sboru dobrovolných 
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Hledáme další historické fotografie Suchých Lazcù pro 
pøipravovanou publikaci o naší obci. 

 Dìkujeme za pomoc.
Vaše písemné podnìty, pøíspìvky, pozvánky na akce 
a zajímavé informace o jejich prùbìhu rádi zaøadíme 
do zpravodaje. Podklady posílejte na emailovou adresu 

Pokud máte doma 
zajímavé historické fotografie, budeme moc rádi, když 
nám je zapùjèíte k okopírování.

Další Sucholazecký zpravodaj vyjde v èervnu 2023, posílejte námìty, podklady.
redakce@suchelazce.cz. Pøíspìvky prosím zasílejte 
v elektronické podobì, tedy napø. v aplikaci Word, Libre 
Office, apod. Fotografie k èlánkùm prosím pøikládejte 
zvláš�, mùžou být i na pamì�ových kartách, pøípadnì 
USB discích. Zpravodaj vydal ÚMÈ Opava-Suché Lazce
Pøerovecká 21, 747 95, www.suchelazce.cz
Telefon: 604 229 398, e-mail: suche.lazce@opava-city.cz 
nebo info@suchelazce.cz
Úøední hodiny starosta: úterý 17-19 h., tel. starosta: 734 
763 998
Obsah, design a typografii zpracoval: David Závìšický
Korektura textù: Vìra Kubínová, Mgr. Vìra Koníková.
Bc. Klára Vèelková
 www.davedesign.cz, duben 2023 náklad 350 výtiskù

redakce
David Závìšický

44.

hasièù pomohla dne 21. ledna na žádost starosty 
obce s odklízením pøívalového snìhu (chodníky, 
høbitov, kontejnerová stání). V sobotu 4.2. pak 
byla jednotka ráno v 5:34 h. povolána na tech-
nickou pomoc k odklizení spadlého stromu pøes 
komunikaci smìrem na Pustou Polom. Tato 
událost byla nahlášená posádkou vozu zdravo-
tnické záchranné služby. Jednotka vyjela 8 min 
po vyhlášení poplachu. Bylo to brzké probuzení 
do dlouhého sobotního plesového dne. Dne 14. 
bøezna byla provedena kontrola zásahové jed-
notky. Kontroly se zúèastnil zástupce HZS 

Foto: SDH Suché Lazce

Opava, pod jejíž územní odbor spadáme a ve-
doucí Oddìlení havarijního a krizového øízení 
MM Opava za zøizovatele jednotky. Kontrola 
byla zamìøena na organizaèní pøipravenost sil a 
prostøedkù, technickou pøipravenost prostøedkù 
a odbornou pøipravenost sil k provedení zásahu. 
Kontrola probìhla bez výhrad. Jednotka je tak 
i nadále plnì pøipravena ku pomoci našim spolu-
obèanùm. Hasièi pøed sebou mají pøevážnì 
sportem nabité mìsíce. Pøejeme tedy pøedevším 
dìtem mnoho úspìchù a všem èlenùm i spoluob-
èanùm krásné jaro. Za SDH Pavla Benšová

duben 2023
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